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KEDVES BAGIAK!

3ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

 Az év vége mindig különleges időszak, amely 
arra hív minket, hogy megálljunk egy pillanatra. A de-
cember rövidebb nappalai és a korán leszálló esték arra 
ösztönöznek, hogy az elmúlt hónapok eseményeit át-
gondolva, újra felfedezzük a nyugalom és elcsende-
sedés fontosságát. Ilyenkor a világ kissé lassít, hogy 
helyet adjon a befelé fordulásnak és az ünnepi han-
gulatnak.
 A karácsony nemcsak egy ünnep, hanem egy 
lehetőség is arra, hogy szívünkben békét teremtsünk, és 
újra kapcsolódjunk mindahhoz, ami igazán fontos. 
 Legyen ez az időszak a meghittség, a szeretet és 
az együttlét ideje, amikor gyelmet fordítunk csalá-
dunkra, barátainkra, és nem utolsósorban önma-
gunkra.
 Lássuk meg a szépséget az egyszerű pillana-
tokban, melyek gyakran a legértékesebbek. A kará-

csony arra is emlékeztet, hogy egy mosoly, egy kedves 
szó vagy egy apró gesztus mennyi melegséget tud 
csempészni mások életébe. 
 Találjuk meg az örömöt abban, hogy adhatunk, 
és gyeljünk azokra, akik körülöttünk vannak, hiszen 
az igazi ajándék a törődés és a szeretet.
 Kívánom, hogy az ünnepi időszak - akár egye-
dül, akár szeretteik körében töltik - valódi kikapcso-
lódást, testi és lelki megújulást hozzon mindenkinek!
 E gondolatok jegyében kívánok Bag Nagy-
község Önkormányzata, Képviselő-testülete, vala-
mint a Polgármesteri Hivatal dolgozói nevében min-
den kedves bagi polgárnak békés, boldog karácsonyi 
ünnepeket!

TELEPÜLÉSFEJLESZTÉS

BAGI HÍRLAP l 2024. NOVEMBER - DECEMBER

Dr. Pokorádi Márta 
vagyok,  Gödöl lőn 
születtem, gyerek-
koromat Hévízgyör-
kön töltöttem, jelenleg 
is ott élek családom-
mal, kisam Hévíz-

györkön jár általános iskolába.
 Az általános iskola elvégzését követően 
Budapesten, a II. Rákóczi Ferenc Gyakorló Szakkö-
zépiskolában érettségiztem. Jogi diplomámat a Páz-
mány Péter Katolikus Egyetem Jog- és Államtu-
dományi Karán kaptam kézhez. Ezt követően ügy-

Bemutatkozik  Bag   jegyzője

védjelöltként dolgoztam Gödöllőn, majd a közigaz-
gatásban folytattam pályafutásomat Budapesten, 
immáron 23 éve vagyok jelen az államigazgatás te-
rületén.
 Bízom benne, hogy a közigazgatásban szer-
zett tapasztalat segítségemre lesz a jegyzői feladatok 
elvégzése körében, munkámat felelősségteljesen 
fogom tudni ellátni.
 Jegyzői tevékenységem során a legfonto-
sabb tényező a törvényesség betartása, betartatása 
lesz, természetesen kellő szociális érzékenység 
mellett. Fontos számomra a környezetvédelem, 
amelyre kiemelt gyelmet kívánok fordítani.

 Tájékoztatjuk a tisztelt lakosságot, hogy Önkor-
mányzatunk jelenleg két komoly jelentőségű projektet 
valósít meg: I. számú orvosi rendelő építése és a Polgármes-
teri Hivatal tetőszerkezetének héjazat cseréje. Ezen túl-
menően a település számára vásároltunk egy tehergépjár-
művet a mindennapi szükséges munkálatok elvégzéséhez.

 GÉPJÁRMŰ BESZERZÉS

 Önkormányza-
tunk ez évi költségve-
tésében új haszongép-
jármű megvásárlását ter-
vezte, mivel a régi teher-
autónk közel 20 éves 
volt, üzemeltetése a jö-
vőben már jelentős anya-
gi ráfordítást igényelt volna.
 Az új gépjármű beszerzésre került. Duplaka-
binos, három irányba billenthető platós kivitelű. Bízunk 
benne, hogy az alacsonyabb üzemeltetési költség 
mellett a munkavégzés is hatékonyabbá válik általa.  Egy korábbi pályázat keretében 2021-ben fel-

újításra került a Polgármesteri Hivatal főépületének te-
tőszerkezete, megújult az elektromos hálózata és vil-
lámvédelme. A teljes épület befejezéséhez a Magyar Fa-
lu Program keretében közel 22 millió Ft összegű pá-
lyázati támogatást nyert el az Önkormányzat (pályázati 
azonosító: MFP-ÖTIFB/2024).
 A pályázat keretében a hivatal oldalszárnya 
(polgárőr iroda, térgyelő központ és virágbolt), va-
lamint a házasságkötő terem kap új tetőhéjazatot. Az 
oldalszárny cserepezése mára elkészült, egy erre spe-
cializálódott alvállalkozó pedig elbontotta a házas-
ságkötő terem veszélyes hulladéknak számító pala-
tetejét is, melyet hulladékudvarban az előírások szerint 
leadtak.
 A kivitelezői munkák, valamint a pályázat el-
számolása és lezárása hamarosan befejeződik.  Az Önkormányzat közel 400 millió Ft összegű 

EU-s támogatást nyert el a Hősök terén lévő, igen ela-
vult, I. sz. körzeti orvosi- és fogorvosi rendelők bontá-
sára és egy új egészségház építésére (pályázati azo-
nosító: TOP_PLUSZ-3.3.2-21-PT1-2022-00020).
 A pályázat keretében két ütemben elbontásra 
került a régi, lassan tűz- és balesetveszélyessé váló ren-
delőépület, az évek óta üresen álló szolgálati lakás és a 
helyére egy kétszintes, modern, akadálymentesített, 
energiahatékony, elkülönített várókkal és az összes 
szükséges szociális helyiséggel rendelkező egész-
ségház épül. A régi épület végleges elbontása után, 
annak helyén parkolók kerülnek kialakításra abból a 
célból, hogy az új intézmény megközelítése még ké-
nyelmesebbé váljon.
 Az épületbe a szükséges rendelőkön túl külön 
fektető-, fogászati röntgen-, és megelőző prevenciók 
megtartására szolgáló tárgyaló helyiségek is tervezésre 
kerültek.
 A kivitelezés javában zajlik. Jelenleg a külső 
homlokzat légzáró vakolata készül, melyre még az idei 
évben felkerül a hőszigetelés. A bádogozás és a tetőcse-
repek felrakása is hamarosan elkészül. A belső válasz-
falak már állnak, a gépészeti munkálatok is megkez-
dődtek. A kivitelező a nyílászárókat megrendelte, ezek 
várhatóan az év végéig szintén beépítésre kerülnek.
 Az építkezés a tervezett ütemterv szerint ha-
lad. A tervezett átadás időpontja: 2025. október vége.

EGÉSZSÉGHÁZ

HIVATAL TETŐFELÚJÍTÁS
2. ÜTEME

A Bagi Hírlap szerkesztősége hálás szívvel köszöni minden helyi intézmény vezetőjének és dolgozóinak,
valamint a civil szervezetek és egyesületek tagjainak, hogy 2024-ben is odaadó munkájukkal és 

írásaikkal segítették újságunk szerkesztését, hozzájárulva ahhoz, hogy értékes tartalommal tölthessük 
meg lapunkat. E közösségi összefogásnak köszönhetően tudott időről időre megjelenni a Bagi Hírlap. 

Köszönjük fáradozásaikat!

Ezúton köszönjük kedves olvasóinknak ezévi érdeklődését,
kívánunk a település minden lakójának áldott, békés

karácsonyi ünnepeket és sikerekben gazdag, boldog új évet!

SZERKESZTŐSÉGI KÖSZÖNET

Volterné Jamrik Éva önkormányzati képviselő

Tisztelettel,
Palya Zoltán polgármester

2024. október 16-tól a jegyzői teendőket Dr. Pokorádi Márta látja el. 
Köszöntjük Bagon, sok sikert és jó munkát kívánunk!
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK  
2024. 09.17. - 2024. 11.10.

 A Képviselő-testület szeptember hónap utolsó 
csütörtökén több beszámolót, tájékozatót, és munka-
tervet fogadott el: Gödöllői Katasztrófavédelmi Kiren-
deltségnek a 2023. évi szakmai beszámolóját, a Bagi 
Arany János Általános Iskola múlt évi szakmai tájékoz-
tatóját, az Iglice Napközi Otthonos Óvoda és a Bagi Gó-
lyahír Bölcsőde beszámolóját és következő évi munka-
tervét, a Dózsa György Művelődési Ház és Könyvtár 
beszámolóját, és az önkormányzat féléves pénzügyi 
gazdálkodásának beszámolóját is megtárgyalták. 
 DAKÖV Kft. Gördülő Fejlesztési Terv 2025.-
2039. időtávra szóló Beruházási Tervrészét, és a Fel-
újítási és Pótlási Tervrészét is változtatás nélkül el-
fogadta a testület. 
 Az OMV benzinkút melletti területek vonatko-
zásában, telekalakítással közút céljára kialakítandó 
földrészletek tulajdonjogának átadás-átvételéhez kap-
csolódóan szerződéskötéséről határoztak, a LARON 
Kft-vel. 
 A területi ellátási kötelezettséggel működő 
háziorvosi körzethatárokról egy új rendelet készült, 
melynek felülvizsgálata már nagyon időszerű volt, 
hiszen az ingatlanok száma növekedett 2002. óta, és 
ezzel együtt a lakosok száma is. A lakosságszám nö-
vekedés nem volt arányos a korábbi rendelet szerinti 
besorolás alapján. A rendelet a www.bagfalu.hu ol-
dalon elolvasható. 
 Konkrét adás-vétel kapcsán módosították a kis-
teher gépjármű vásárlásának feltételeit. A teljes vétel-
árat 7,5 millió forintban határozták meg, és 3 millió Ft 
önerő bezetése mellett, 16 havi lízinggel kerül kize-
tésre az azóta már használatba vett ISUZU típusú gép-
jármű.
 Bag Nagyközség Önkormányzat Képviselő-
testülete Pest Vármegye Művészetéért Díj adomá-
nyozására a Fix-Stimm Zenekart javasolta, a Pest Vár-
megye Önkormányzata Közgyűlésének 9/2024 (IX. 6.) 
önkormányzati rendelete kitüntető díjak alapításáról és 
adományozásának rendjéről szóló rendelet 18. §-a 
szerint. 
 2024. október 8-án került sor a június 9-én le-
zajlott helyi önkormányzati képviselők és polgármes-
terek 2024. évi általános választásán megválasztott 
Képviselő–testület alakuló ülésére. Az ülést Szarvas 
Frigyes Róbert, a Helyi Választási Bizottság elnöke nyi-
totta meg, ezután került sor a polgármester és a képvi-
selők eskütételére. Az ülésen döntöttek Palya Zoltán 
polgármester illetményéről és költségtérítéséről melyet 
a törvényi szabályozás alapján bruttó 785 800 Ft-ban 
állapítottak meg, költségtérítésének összege havonta 
117 000 Ft. Dr. Péter Mihályt választották ismét al-
polgármesternek, az ő tiszteletdíja bruttó 273 000 Ft, 
költségtérítése 40 950 Ft. 

 Palya Zoltán elmondta, hogy az előző cik-
lusban 3 bizottság működött, ezen nem kívánnak 
változtatni. 
1. Pénzügyi Bizottság:
 Szendi-Bereczki Beáta (elnök)
 Bódi Szilárd
 Péter Tibor László, külsős bizottsági tag
2. Szociális, Egészségügyi, Oktatási és Kulturális 
Bizottság:
 Volterné Jamrik Éva (elnök) 
 Katona Zoltánné
 Begidsán Ottó László
 Katona Lászlóné, külsős bizottsági tag
 Katona-Dénes Krisztina, külsős bizottsági tag
3. Jogi és Ügyrendi Bizottság:
 Begidsán Ottó László (elnök) 
 Katona Zoltánné
 Németh Péter, külsős bizottsági tag
 Az ülés végén Szarvas Frigyes Róbert HVB 
elnök és Palya Zoltán polgármester úr nyugdíjba 
vonulása alkalmából köszöntötte Burghardtné Tóth 
Ilona jegyző asszonyt. 

 Palya Zoltán ezután a Galga TV munkatár-
sainak, Varga Mihálynak és Lukes Jánosnak köszönte 
meg több évtizedes munkáját, akik 2024. december 31-
ig folytatják még tevékenységüket. 
 2024. június 9-én a nemzetiségi önkormányzati 
választás sikeresen lezajlott. 2024. október 9-én a Bagi 
Roma Nemzetiségi Önkormányzat alakuló ülésén 2 
megválasztott képviselő nem volt jelen. Újbóli alakuló 
ülést tartottak 2024. október 15-én, ahol 3 képviselő 
feloszlatta a Képviselő-testületet. E döntés értelmében a 
Bagi Roma Nemzetiségi Önkormányzat megszűnt, 
melynek hivatalos lezárása még a napokban is zajlik.
 Téli közigazgatási szünetet tart a Bagi Polgár-
mesteri Hivatal 2024. 12. 23.- 2025. 01. 03. között.
 Szociális tűzifa kérelmet 136-an adtak be, ebből 
131-en részesülnek tűzifa támogatásban. 

 Bölcsődénk mindennapjainak egyik alappillére 
a hagyományőrzés. Már bölcsődés korban meg kell ad-
nunk a lehetőséget, hogy a gyerekek megismerked-
hessenek a régi idők szokásaival, hagyományaival, 
szájhagyomány útján elterjedt mondókákkal, versikék-
kel, dalokkal, melyek bővíthetik, mélyíthetik nyelvi 
ismeretüket, érzelmileg gazdagíthatja őket.
 Szent Mártonnak az alakja nagy hatással van a 
gyerekekre. Jósága által fényt és meleget áraszt a szük-
ségben és nyomorban szenvedő emberek felé. A lám-
pás, amit a gyerekek e téma keretében készítenek, az ő 
szeretetének a szimbóluma lesz. Ünnepnapja november 
11-én van, egy olyan időszakban, amikor a természet-
ben is nagy változásokat tapasztalunk. A bölcsődében 
idén megrendezésre került a Márton napi lámpás felvo-
nulásunk. Ezt a lámpást a gyerekek közösen készítették 
el szüleikkel egy kreatív délután keretében a bölcsődé-
ben. A sok ügyes kéz vágott, ragasztott, serényen készí-
tették a felvonulás elengedhetetlen kiegészítőit. Büsz-
kén mutatták az elkészült lámpásokat, amiket utána 
otthon is szívesen használnak a lakás díszeként. Ezeket 
a délutánokat, amiket minden hónapban egyszer 
igyekszünk megszervezni, fontosnak tartjuk, ilyenkor 
találkozhatunk, beszélgethetünk a szülőkkel, közösen 
alkothatunk a gyerekekkel. A kész lámpásokkal együtt 
kivonultunk a bölcsőde elé, ahonnan elindult a közös 
sétánk. Tettünk egy kört a bölcsőde körül, énekeltünk, 
körjátékot játszottunk, amit nagyon élveztek a csalá-
dok. Összegezve elmondhatjuk, hogy a délutánunk 
sikeresnek bizonyult, sokan eljöttek, aminek nagyon 
örültünk, hiszen így a gyerekek és a felnőttek is egy-
aránt egy újabb élménnyel gazdagodtak. Bízunk benne, 
hogy minden évben ilyen nagy érdeklődés fogja övezni 
a Márton napi lámpás felvonulást, melyből szívesen 
teremtenénk hagyományt bölcsődéseinkkel.

 A bölcsődében fontosnak tartjuk, hogy a gyer-
mekek sok időt tartózkodjanak a szabadban. Az ősz 
ragyogó színeit csodálhatták egy-egy séta alkalmával, 
de a bölcsőde melletti nagy rét is tartogat számukra 
megannyi élményt.
 A természettel való minél szorosabb kapcsolat 
nagyon fontos, hiszen akkor tudják majd óvni, vigyázni 
rá, ha megismerik és az életük részévé válik.
 A gyerekek megtapasztalják, milyen a lehullott 
levélkupacban ugrálni, érzik az őszi avar illatát, arcukat 
hűvös szél fújja… 

Hrúz Lilla

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

 MÁRTON NAPHOZ
KÖZELEDVE 

 ŐSZI SÉTA

BURGHARDTNÉ  TÓTH  ILONA

2014 óta volt Bag Nagyközség jegyzője,

a Bagi Polgármesteri Hivatal vezetője, aki 2024. 

október 16-i hatállyal nyugdíjba vonult.

Ezúton is köszönjük a településért végzett 

munkáját, jó pihenést, jó egészséget, hosszú, 

boldog nyugdíjas éveket kívánunk neki!
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK  
2024. 09.17. - 2024. 11.10.

 A Képviselő-testület szeptember hónap utolsó 
csütörtökén több beszámolót, tájékozatót, és munka-
tervet fogadott el: Gödöllői Katasztrófavédelmi Kiren-
deltségnek a 2023. évi szakmai beszámolóját, a Bagi 
Arany János Általános Iskola múlt évi szakmai tájékoz-
tatóját, az Iglice Napközi Otthonos Óvoda és a Bagi Gó-
lyahír Bölcsőde beszámolóját és következő évi munka-
tervét, a Dózsa György Művelődési Ház és Könyvtár 
beszámolóját, és az önkormányzat féléves pénzügyi 
gazdálkodásának beszámolóját is megtárgyalták. 
 DAKÖV Kft. Gördülő Fejlesztési Terv 2025.-
2039. időtávra szóló Beruházási Tervrészét, és a Fel-
újítási és Pótlási Tervrészét is változtatás nélkül el-
fogadta a testület. 
 Az OMV benzinkút melletti területek vonatko-
zásában, telekalakítással közút céljára kialakítandó 
földrészletek tulajdonjogának átadás-átvételéhez kap-
csolódóan szerződéskötéséről határoztak, a LARON 
Kft-vel. 
 A területi ellátási kötelezettséggel működő 
háziorvosi körzethatárokról egy új rendelet készült, 
melynek felülvizsgálata már nagyon időszerű volt, 
hiszen az ingatlanok száma növekedett 2002. óta, és 
ezzel együtt a lakosok száma is. A lakosságszám nö-
vekedés nem volt arányos a korábbi rendelet szerinti 
besorolás alapján. A rendelet a www.bagfalu.hu ol-
dalon elolvasható. 
 Konkrét adás-vétel kapcsán módosították a kis-
teher gépjármű vásárlásának feltételeit. A teljes vétel-
árat 7,5 millió forintban határozták meg, és 3 millió Ft 
önerő bezetése mellett, 16 havi lízinggel kerül kize-
tésre az azóta már használatba vett ISUZU típusú gép-
jármű.
 Bag Nagyközség Önkormányzat Képviselő-
testülete Pest Vármegye Művészetéért Díj adomá-
nyozására a Fix-Stimm Zenekart javasolta, a Pest Vár-
megye Önkormányzata Közgyűlésének 9/2024 (IX. 6.) 
önkormányzati rendelete kitüntető díjak alapításáról és 
adományozásának rendjéről szóló rendelet 18. §-a 
szerint. 
 2024. október 8-án került sor a június 9-én le-
zajlott helyi önkormányzati képviselők és polgármes-
terek 2024. évi általános választásán megválasztott 
Képviselő–testület alakuló ülésére. Az ülést Szarvas 
Frigyes Róbert, a Helyi Választási Bizottság elnöke nyi-
totta meg, ezután került sor a polgármester és a képvi-
selők eskütételére. Az ülésen döntöttek Palya Zoltán 
polgármester illetményéről és költségtérítéséről melyet 
a törvényi szabályozás alapján bruttó 785 800 Ft-ban 
állapítottak meg, költségtérítésének összege havonta 
117 000 Ft. Dr. Péter Mihályt választották ismét al-
polgármesternek, az ő tiszteletdíja bruttó 273 000 Ft, 
költségtérítése 40 950 Ft. 

 Palya Zoltán elmondta, hogy az előző cik-
lusban 3 bizottság működött, ezen nem kívánnak 
változtatni. 
1. Pénzügyi Bizottság:
 Szendi-Bereczki Beáta (elnök)
 Bódi Szilárd
 Péter Tibor László, külsős bizottsági tag
2. Szociális, Egészségügyi, Oktatási és Kulturális 
Bizottság:
 Volterné Jamrik Éva (elnök) 
 Katona Zoltánné
 Begidsán Ottó László
 Katona Lászlóné, külsős bizottsági tag
 Katona-Dénes Krisztina, külsős bizottsági tag
3. Jogi és Ügyrendi Bizottság:
 Begidsán Ottó László (elnök) 
 Katona Zoltánné
 Németh Péter, külsős bizottsági tag
 Az ülés végén Szarvas Frigyes Róbert HVB 
elnök és Palya Zoltán polgármester úr nyugdíjba 
vonulása alkalmából köszöntötte Burghardtné Tóth 
Ilona jegyző asszonyt. 

 Palya Zoltán ezután a Galga TV munkatár-
sainak, Varga Mihálynak és Lukes Jánosnak köszönte 
meg több évtizedes munkáját, akik 2024. december 31-
ig folytatják még tevékenységüket. 
 2024. június 9-én a nemzetiségi önkormányzati 
választás sikeresen lezajlott. 2024. október 9-én a Bagi 
Roma Nemzetiségi Önkormányzat alakuló ülésén 2 
megválasztott képviselő nem volt jelen. Újbóli alakuló 
ülést tartottak 2024. október 15-én, ahol 3 képviselő 
feloszlatta a Képviselő-testületet. E döntés értelmében a 
Bagi Roma Nemzetiségi Önkormányzat megszűnt, 
melynek hivatalos lezárása még a napokban is zajlik.
 Téli közigazgatási szünetet tart a Bagi Polgár-
mesteri Hivatal 2024. 12. 23.- 2025. 01. 03. között.
 Szociális tűzifa kérelmet 136-an adtak be, ebből 
131-en részesülnek tűzifa támogatásban. 

 Bölcsődénk mindennapjainak egyik alappillére 
a hagyományőrzés. Már bölcsődés korban meg kell ad-
nunk a lehetőséget, hogy a gyerekek megismerked-
hessenek a régi idők szokásaival, hagyományaival, 
szájhagyomány útján elterjedt mondókákkal, versikék-
kel, dalokkal, melyek bővíthetik, mélyíthetik nyelvi 
ismeretüket, érzelmileg gazdagíthatja őket.
 Szent Mártonnak az alakja nagy hatással van a 
gyerekekre. Jósága által fényt és meleget áraszt a szük-
ségben és nyomorban szenvedő emberek felé. A lám-
pás, amit a gyerekek e téma keretében készítenek, az ő 
szeretetének a szimbóluma lesz. Ünnepnapja november 
11-én van, egy olyan időszakban, amikor a természet-
ben is nagy változásokat tapasztalunk. A bölcsődében 
idén megrendezésre került a Márton napi lámpás felvo-
nulásunk. Ezt a lámpást a gyerekek közösen készítették 
el szüleikkel egy kreatív délután keretében a bölcsődé-
ben. A sok ügyes kéz vágott, ragasztott, serényen készí-
tették a felvonulás elengedhetetlen kiegészítőit. Büsz-
kén mutatták az elkészült lámpásokat, amiket utána 
otthon is szívesen használnak a lakás díszeként. Ezeket 
a délutánokat, amiket minden hónapban egyszer 
igyekszünk megszervezni, fontosnak tartjuk, ilyenkor 
találkozhatunk, beszélgethetünk a szülőkkel, közösen 
alkothatunk a gyerekekkel. A kész lámpásokkal együtt 
kivonultunk a bölcsőde elé, ahonnan elindult a közös 
sétánk. Tettünk egy kört a bölcsőde körül, énekeltünk, 
körjátékot játszottunk, amit nagyon élveztek a csalá-
dok. Összegezve elmondhatjuk, hogy a délutánunk 
sikeresnek bizonyult, sokan eljöttek, aminek nagyon 
örültünk, hiszen így a gyerekek és a felnőttek is egy-
aránt egy újabb élménnyel gazdagodtak. Bízunk benne, 
hogy minden évben ilyen nagy érdeklődés fogja övezni 
a Márton napi lámpás felvonulást, melyből szívesen 
teremtenénk hagyományt bölcsődéseinkkel.

 A bölcsődében fontosnak tartjuk, hogy a gyer-
mekek sok időt tartózkodjanak a szabadban. Az ősz 
ragyogó színeit csodálhatták egy-egy séta alkalmával, 
de a bölcsőde melletti nagy rét is tartogat számukra 
megannyi élményt.
 A természettel való minél szorosabb kapcsolat 
nagyon fontos, hiszen akkor tudják majd óvni, vigyázni 
rá, ha megismerik és az életük részévé válik.
 A gyerekek megtapasztalják, milyen a lehullott 
levélkupacban ugrálni, érzik az őszi avar illatát, arcukat 
hűvös szél fújja… 

Hrúz Lilla

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

 MÁRTON NAPHOZ
KÖZELEDVE 

 ŐSZI SÉTA

BURGHARDTNÉ  TÓTH  ILONA

2014 óta volt Bag Nagyközség jegyzője,

a Bagi Polgármesteri Hivatal vezetője, aki 2024. 

október 16-i hatállyal nyugdíjba vonult.

Ezúton is köszönjük a településért végzett 

munkáját, jó pihenést, jó egészséget, hosszú, 

boldog nyugdíjas éveket kívánunk neki!



6 7KÖZÖSSÉG - ISKOLAKÖZÖSSÉG - ÓVODA

BAGI HÍRLAP l 2024. NOVEMBER - DECEMBER BAGI HÍRLAP l 2024. NOVEMBER - DECEMBER

 Tekintsünk vissza kicsit a régmúltba. Júniustól 
őszig szorgos kezek által kerültek betakarításra a termé-
nyek, termések. Az emberek, munkálataikat gyakran 
vallásos szertartásokkal kapcsolták össze. A munkát 
fohászkodással, imádsággal, kalapemeléssel kezdték. 
A föld szélén letérdeltek, keresztet vetettek, eszközeiket 
a templom falához tették, hogy a pap megszentelhesse. 
Egészségmegőrző és terményvarázsló célzattal is vég-
rehajtottak szokásokat, melyek számukra nagy jelen-
tőséggel bírtak.
 A betakarítások során a nehéz zikai munka 
mellett, a kényszerpihenők során egymást is szórakoz-
tatták az emberek. Álesküvőkkel, medvetáncoltatókkal 
és különböző maszkos játékokkal teremtettek jókedvet. 
Nagyobb uradalmakban ünnepségeket is rendeztek. A 
kétkezi munkát kezdetben egyszerű eszközök segí-
tették (ásó, kapa, kasza, sarló, stb.) Napjainkban a leg-
modernebb gépek végzik már a mezőgazdasági műve-
leteket. A hagyományok azonban ma is élnek, mind az 
idősebb emberek körében, mind azokon az ünnepsé-
geken, amik a régmúlt idők szorgos, kitartó munkájá-
nak varázsát és nehézségeit idézik meg.
 Az Iglice Óvoda gyermekei csoportonként ké-
szültek az október 12-i betakarítási hagyományőrző 
ünnepségre, amely a művelődési házban került megtar-
tásra. E fontos eseményt azonban számos tevékenység 
előzte meg, amely nem csak a gyermekek motivációját 
erősítette, hanem képességeiket, készségeiket is fej-
lesztette. A természetben való közvetlen megtapasz-
talást nyújtott a gyűjtögető munka. Meglátogatták a 
helyi zöldségest is, a termések tulajdonságairól bővebb 
információkat szerezve. Matematikai, környezeti, nyel-
vi, zenei, mozgásos játékok, ismeretek kapcsolódtak a 
különböző gyümölcsökhöz, zöldségekhez, termések-
hez. A vizuális tevékenységek alkalmával csodálatos al-
kotások születtek. A meghirdetett rajzpályázatra beér-
kező műveket az ünnepségen kiállították, így mindenki 
megtekinthette az alkotó kedvű gyerekek munkáit. 
 A Madaras csoport a körte, a Katicás csoport a 
káposzta, a Süni csoport a kukorica, a Kutyás csoport a 
tök, a Méhecskés csoport a dió, a Macis csoport pedig az 

„Október ber-ber-ber,
betakarít az ember…”

 Az idei évben november 9-én került megren-
dezésre az Óvoda a Gyermekekért Alapítvány 2024. évi 
jótékonysági estje a bagi Dózsa György Művelődési 
Házban. Korábbi évekhez hasonlóan, több mint 100 fő 
tisztelt meg minket jelenlétéven ezen alkalommal. Az 
est kellemes hangulatban telt, a vendégek jól érezték 
magukat. 
 Ezúton is szeretnénk megköszönni mindenki 
segítségét, aki valamilyen formában támogatta rendez-
vényünk sikeres lebonyolítását - a rengeteg tombola 
felajánlást, a támogató jegy vásárlását, a részvételt, a
tombola vásárlást, a bagi 
Iglice Óvoda dolgozóinak 
meglepetés műsorát, a hely-
szín biztosítását, az előké-
születekben és az utómun-
kálatokban nyújtott segít-
séget. Ismét egy nagy lépést 
tettünk közösen céljaink 
megvalósítása - ez által gyermekeink - érdekében.

Óvoda a Gyermekekért Alapítvány

 Október végén 30 órás drámapedagógiai to-
vábbképzésen vettem részt a galgahévízi Csemetekert 
Óvodában „Dráma és színházpedagógiai elemek alkal-
mazása a pedagógusok sikeresebb szakmai munkájá-
ért” címmel. A képzést Honti György Jászai Mari-díjas 
színész, rendező, drámapedagógus tartotta. Már na-
gyon vártam a képzést, mindig szerettem volna ilyenen 
részt venni. 
 Tizenöten voltunk óvodapedagógusok a köze-
lebbi és távolabbi óvodákból. Mindhárom nap játékos, 
mozgásos, izgalmas feladatokban bővelkedett, ahol ön-
állóan és csoportban is dolgoztunk. Ezek a napok egy 
kis közösséggé kovácsoltak össze bennünket, hiszen ez 
idő alatt nemcsak a játékokkal, hanem egymással is is-
merkedtünk. Megtanultuk, hogyan tegyük még él-
ménytelibbé a mindennapi óvodai nevelést, a mesét, 
verset, bábozást, mozgást, különböző drámajátékokat. 
Hogyan lehet különböző tárgyakat élettel, érzelmekkel, 

történetekkel, fantáziával felruházni, hogy ezek minél 
nagyobb hatással legyenek a gyermekek érzelmi neve-
lésére, kapcsolatteremtésekre, problémák megoldásá-
ra, nehezen nevelhető gyermekek fejlesztésére.
 Az utolsó nap vizsgája tette fel az i-re a pontot, 
fantasztikus előadásokat adtunk elő csoportokban 
mindazokból, amiket az előző napokban elsajátítot-
tunk, ezek bárhol megállnák a helyüket. Tele voltak ér-
zelmekkel, örömmel, történésekkel, izgalmakkal, fantá-
ziával. Megtanultuk, hogyan lehet egyszerű hétköz-
napi eszközökből mindezt létrehozni, hozzáadva da-
lokat, mondókákat, meséket, különböző mozgásokat. 
Olyan ismereteket szereztem, amelyeket hasznosítani 
tudok a mindennapi munkámban, elősegítve ezzel a 
gyermekek fejlődését. 
 Köszönöm, hogy részt vehettem és köszönöm 
Honti Györgynek, akinek a személyisége és szakmai 
tapasztalata még élménytelibbé tette ezeket a napokat.

Svehla Bernadett

Óvoda a Gyermekekért
Alapítvány

alma köré gyűjtötte mindazokat a hagyományőrző szép 
dalokat, mondókákat, verseket, mozgásformákat, ami-
ket játékfüzér formájában mutattak be a betakarítási ün-
nepen. Ügyességükről és bátorságukról tanúságot téve, 
egy igaz ajándék volt ez mindazok számára, akik látták, 
hallották őket.
 Köszönjük szépen a Muharay Népi Együttes 
tagjainak, hogy táncukkal hozzájárultak e jeles naphoz, 
fokozva ezzel a csodás hangulatot. 
 A nom sütemények elkészítéséért és az ela-
dásban való részvételért is külön köszönetet szeretnénk 
mondani.
 Nem utolsó sorban hálásak vagyunk minda-
zoknak, akik részt vettek ezen a szép ünnepségen, és 
ezzel is támogatták az Iglice Óvodát. Bízunk benne, 
hogy elkövetkező időkben is hasonló események 
keretein belül együtt lehetünk, egy közösséget alkotva, 
sok-sok örömmel fűszerezve.

 Harmos Piroska

DRÁMAPEDAGÓGIA ÉS NEVELÉS

ÉRZELEMGAZDAG FEJLŐDÉS
ÓVODÁS KORBAN

 Őszi nevelés nélküli napunkon vendégünk volt 
az óvodában Bucsi-Szabó Eszter integrál szemléletű 
pszichológiai tanácsadó, aki az érzelmek felismeré-
sének fontosságáról beszélt nekünk. 
 Eszter leginkább egyénileg vezet édesanyákat 
önismereti útjukon ahhoz, hogy belső gyermeki énjüket 
és a felnőtt énjüket összhangba hozva, a saját gyerme-
kük érzelmeit felismerjék, megengedjék azokat, és se-
gítsék a gyermeküket abban, hogy minden érzésnek he-
lye van és minden érzése megengedett, valós és lehetsé-
ges. Mert minden érzelemnek üzenete van számunkra, 
jelzi, hogy valami fontos történik és segít bennünket ab-
ban, hogy megtudjuk oldani a helyzetet.  
 Ezen a továbbképzésen, melyet nekünk, óvó-
nőknek tartott, szintén arra helyezte a hangsúlyt, hogy 
engedjük meg a gyermekeknek az érzéseiket. A 3-7 éves 
gyermekek ösztönből, egóból működnek. Ez azt jelenti, 
hogyha valami nincs rendben, akkor azt a gyermek érzi, 
korából adódóan megfogalmazni még nem tudja, csak 
azt tudja, hogy sírnia kell. Ilyenkor a felnőttnek lehe-
tősége van arra, hogy megmutassa, akkor is szeretet van 
a világban, amikor valami nehéz érzelem tombol ben-
nünk, és azzal együtt a gyermek szerethető és elfog-
adható. Ha szomorú, mert édesanyja hiányzik neki, 

akkor forduljunk felé értő és érző gyelemmel, ne 
akarjuk megkérdőjelezni az érzését, ne mondjuk neki, 
hogy nincsen baj, ne sírj, mert a gyermek azt érzi, hogy 
igenis van baj és neki sírnia kell. Ilyen esetben egy olyan 
kifejezés, hogy szeretnéd, ha anyukád is itt lehetne ve-
led és egy ölelés (amennyiben a gyermek igényli és en-
gedi) sokkal többet jelent a gyermeknek. Kap egy visz-
szajelzést arról, hogy természetesen hiányozhat az 
édesanyja, kap egy visszajelzést arról, hogy én ezt meg-
értem. Ezáltal elkezdhet kialakulni egy belsőbb kapcso-
lat az óvónő és gyermek között, és lehetőség nyílhat ar-
ra, hogy beszélgessünk a gyermekkel, hogy anya most 
hiányzik neked, jó lenne, ha itt lenne, hogyan lehetne 
neked jobb…ezt 3 évesen nem fogja tudni megfogal-
mazni, de tudunk felkínálni lehetőséget arra, hogy amíg 
nem érkezik meg anya, addig milyen tevékenységekkel 
tölthetjük el az időt. 
 A továbbképzésen segítséget kaptunk az érzel-
mek deniálásához, a tiszta kommunikációhoz. Olyan 
példa mondatokat kaptunk, melyek jelentésébe a min-
dennapi életben bele sem gondolunk, hogy mennyivel 
egyértelműbb és tisztább a gyermekeknek, mint azok, 
melyek saját gyermekkorunk óta „égtek belénk”.

Deme Zsóa

MIT MONDUNK… MIT MONDHATUNK HELYETTE…

Ne sírj, nincs semmi baj! Szomorúnak látlak, mi történt, mesélj!

Ne mássz magasabbra, le fogsz esni! Ha egy gyerek a mászóka szélén ugrál, aggódom, hogy le fog esni.
Nézd, eddig mehetsz...

Kérjél tőle bocsánatot! Nézd, Palkó szomorú, mert megütötted. Tudunk neki segíteni szerinted?
Keresel neki valami játékot, vagy szerinted a simogatásnak örülne?

Miért nem figyelsz? Valami más nagyon érdekes most neked.

Ne félj, nem lesz semmi baj! Nem mindig könnyű megsimogatni egy állatot,
félelmetes lehet közel menni hozzá.
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 Tekintsünk vissza kicsit a régmúltba. Júniustól 
őszig szorgos kezek által kerültek betakarításra a termé-
nyek, termések. Az emberek, munkálataikat gyakran 
vallásos szertartásokkal kapcsolták össze. A munkát 
fohászkodással, imádsággal, kalapemeléssel kezdték. 
A föld szélén letérdeltek, keresztet vetettek, eszközeiket 
a templom falához tették, hogy a pap megszentelhesse. 
Egészségmegőrző és terményvarázsló célzattal is vég-
rehajtottak szokásokat, melyek számukra nagy jelen-
tőséggel bírtak.
 A betakarítások során a nehéz zikai munka 
mellett, a kényszerpihenők során egymást is szórakoz-
tatták az emberek. Álesküvőkkel, medvetáncoltatókkal 
és különböző maszkos játékokkal teremtettek jókedvet. 
Nagyobb uradalmakban ünnepségeket is rendeztek. A 
kétkezi munkát kezdetben egyszerű eszközök segí-
tették (ásó, kapa, kasza, sarló, stb.) Napjainkban a leg-
modernebb gépek végzik már a mezőgazdasági műve-
leteket. A hagyományok azonban ma is élnek, mind az 
idősebb emberek körében, mind azokon az ünnepsé-
geken, amik a régmúlt idők szorgos, kitartó munkájá-
nak varázsát és nehézségeit idézik meg.
 Az Iglice Óvoda gyermekei csoportonként ké-
szültek az október 12-i betakarítási hagyományőrző 
ünnepségre, amely a művelődési házban került megtar-
tásra. E fontos eseményt azonban számos tevékenység 
előzte meg, amely nem csak a gyermekek motivációját 
erősítette, hanem képességeiket, készségeiket is fej-
lesztette. A természetben való közvetlen megtapasz-
talást nyújtott a gyűjtögető munka. Meglátogatták a 
helyi zöldségest is, a termések tulajdonságairól bővebb 
információkat szerezve. Matematikai, környezeti, nyel-
vi, zenei, mozgásos játékok, ismeretek kapcsolódtak a 
különböző gyümölcsökhöz, zöldségekhez, termések-
hez. A vizuális tevékenységek alkalmával csodálatos al-
kotások születtek. A meghirdetett rajzpályázatra beér-
kező műveket az ünnepségen kiállították, így mindenki 
megtekinthette az alkotó kedvű gyerekek munkáit. 
 A Madaras csoport a körte, a Katicás csoport a 
káposzta, a Süni csoport a kukorica, a Kutyás csoport a 
tök, a Méhecskés csoport a dió, a Macis csoport pedig az 

„Október ber-ber-ber,
betakarít az ember…”

 Az idei évben november 9-én került megren-
dezésre az Óvoda a Gyermekekért Alapítvány 2024. évi 
jótékonysági estje a bagi Dózsa György Művelődési 
Házban. Korábbi évekhez hasonlóan, több mint 100 fő 
tisztelt meg minket jelenlétéven ezen alkalommal. Az 
est kellemes hangulatban telt, a vendégek jól érezték 
magukat. 
 Ezúton is szeretnénk megköszönni mindenki 
segítségét, aki valamilyen formában támogatta rendez-
vényünk sikeres lebonyolítását - a rengeteg tombola 
felajánlást, a támogató jegy vásárlását, a részvételt, a
tombola vásárlást, a bagi 
Iglice Óvoda dolgozóinak 
meglepetés műsorát, a hely-
szín biztosítását, az előké-
születekben és az utómun-
kálatokban nyújtott segít-
séget. Ismét egy nagy lépést 
tettünk közösen céljaink 
megvalósítása - ez által gyermekeink - érdekében.

Óvoda a Gyermekekért Alapítvány

 Október végén 30 órás drámapedagógiai to-
vábbképzésen vettem részt a galgahévízi Csemetekert 
Óvodában „Dráma és színházpedagógiai elemek alkal-
mazása a pedagógusok sikeresebb szakmai munkájá-
ért” címmel. A képzést Honti György Jászai Mari-díjas 
színész, rendező, drámapedagógus tartotta. Már na-
gyon vártam a képzést, mindig szerettem volna ilyenen 
részt venni. 
 Tizenöten voltunk óvodapedagógusok a köze-
lebbi és távolabbi óvodákból. Mindhárom nap játékos, 
mozgásos, izgalmas feladatokban bővelkedett, ahol ön-
állóan és csoportban is dolgoztunk. Ezek a napok egy 
kis közösséggé kovácsoltak össze bennünket, hiszen ez 
idő alatt nemcsak a játékokkal, hanem egymással is is-
merkedtünk. Megtanultuk, hogyan tegyük még él-
ménytelibbé a mindennapi óvodai nevelést, a mesét, 
verset, bábozást, mozgást, különböző drámajátékokat. 
Hogyan lehet különböző tárgyakat élettel, érzelmekkel, 

történetekkel, fantáziával felruházni, hogy ezek minél 
nagyobb hatással legyenek a gyermekek érzelmi neve-
lésére, kapcsolatteremtésekre, problémák megoldásá-
ra, nehezen nevelhető gyermekek fejlesztésére.
 Az utolsó nap vizsgája tette fel az i-re a pontot, 
fantasztikus előadásokat adtunk elő csoportokban 
mindazokból, amiket az előző napokban elsajátítot-
tunk, ezek bárhol megállnák a helyüket. Tele voltak ér-
zelmekkel, örömmel, történésekkel, izgalmakkal, fantá-
ziával. Megtanultuk, hogyan lehet egyszerű hétköz-
napi eszközökből mindezt létrehozni, hozzáadva da-
lokat, mondókákat, meséket, különböző mozgásokat. 
Olyan ismereteket szereztem, amelyeket hasznosítani 
tudok a mindennapi munkámban, elősegítve ezzel a 
gyermekek fejlődését. 
 Köszönöm, hogy részt vehettem és köszönöm 
Honti Györgynek, akinek a személyisége és szakmai 
tapasztalata még élménytelibbé tette ezeket a napokat.

Svehla Bernadett

Óvoda a Gyermekekért
Alapítvány

alma köré gyűjtötte mindazokat a hagyományőrző szép 
dalokat, mondókákat, verseket, mozgásformákat, ami-
ket játékfüzér formájában mutattak be a betakarítási ün-
nepen. Ügyességükről és bátorságukról tanúságot téve, 
egy igaz ajándék volt ez mindazok számára, akik látták, 
hallották őket.
 Köszönjük szépen a Muharay Népi Együttes 
tagjainak, hogy táncukkal hozzájárultak e jeles naphoz, 
fokozva ezzel a csodás hangulatot. 
 A nom sütemények elkészítéséért és az ela-
dásban való részvételért is külön köszönetet szeretnénk 
mondani.
 Nem utolsó sorban hálásak vagyunk minda-
zoknak, akik részt vettek ezen a szép ünnepségen, és 
ezzel is támogatták az Iglice Óvodát. Bízunk benne, 
hogy elkövetkező időkben is hasonló események 
keretein belül együtt lehetünk, egy közösséget alkotva, 
sok-sok örömmel fűszerezve.

 Harmos Piroska

DRÁMAPEDAGÓGIA ÉS NEVELÉS

ÉRZELEMGAZDAG FEJLŐDÉS
ÓVODÁS KORBAN

 Őszi nevelés nélküli napunkon vendégünk volt 
az óvodában Bucsi-Szabó Eszter integrál szemléletű 
pszichológiai tanácsadó, aki az érzelmek felismeré-
sének fontosságáról beszélt nekünk. 
 Eszter leginkább egyénileg vezet édesanyákat 
önismereti útjukon ahhoz, hogy belső gyermeki énjüket 
és a felnőtt énjüket összhangba hozva, a saját gyerme-
kük érzelmeit felismerjék, megengedjék azokat, és se-
gítsék a gyermeküket abban, hogy minden érzésnek he-
lye van és minden érzése megengedett, valós és lehetsé-
ges. Mert minden érzelemnek üzenete van számunkra, 
jelzi, hogy valami fontos történik és segít bennünket ab-
ban, hogy megtudjuk oldani a helyzetet.  
 Ezen a továbbképzésen, melyet nekünk, óvó-
nőknek tartott, szintén arra helyezte a hangsúlyt, hogy 
engedjük meg a gyermekeknek az érzéseiket. A 3-7 éves 
gyermekek ösztönből, egóból működnek. Ez azt jelenti, 
hogyha valami nincs rendben, akkor azt a gyermek érzi, 
korából adódóan megfogalmazni még nem tudja, csak 
azt tudja, hogy sírnia kell. Ilyenkor a felnőttnek lehe-
tősége van arra, hogy megmutassa, akkor is szeretet van 
a világban, amikor valami nehéz érzelem tombol ben-
nünk, és azzal együtt a gyermek szerethető és elfog-
adható. Ha szomorú, mert édesanyja hiányzik neki, 

akkor forduljunk felé értő és érző gyelemmel, ne 
akarjuk megkérdőjelezni az érzését, ne mondjuk neki, 
hogy nincsen baj, ne sírj, mert a gyermek azt érzi, hogy 
igenis van baj és neki sírnia kell. Ilyen esetben egy olyan 
kifejezés, hogy szeretnéd, ha anyukád is itt lehetne ve-
led és egy ölelés (amennyiben a gyermek igényli és en-
gedi) sokkal többet jelent a gyermeknek. Kap egy visz-
szajelzést arról, hogy természetesen hiányozhat az 
édesanyja, kap egy visszajelzést arról, hogy én ezt meg-
értem. Ezáltal elkezdhet kialakulni egy belsőbb kapcso-
lat az óvónő és gyermek között, és lehetőség nyílhat ar-
ra, hogy beszélgessünk a gyermekkel, hogy anya most 
hiányzik neked, jó lenne, ha itt lenne, hogyan lehetne 
neked jobb…ezt 3 évesen nem fogja tudni megfogal-
mazni, de tudunk felkínálni lehetőséget arra, hogy amíg 
nem érkezik meg anya, addig milyen tevékenységekkel 
tölthetjük el az időt. 
 A továbbképzésen segítséget kaptunk az érzel-
mek deniálásához, a tiszta kommunikációhoz. Olyan 
példa mondatokat kaptunk, melyek jelentésébe a min-
dennapi életben bele sem gondolunk, hogy mennyivel 
egyértelműbb és tisztább a gyermekeknek, mint azok, 
melyek saját gyermekkorunk óta „égtek belénk”.

Deme Zsóa

MIT MONDUNK… MIT MONDHATUNK HELYETTE…

Ne sírj, nincs semmi baj! Szomorúnak látlak, mi történt, mesélj!

Ne mássz magasabbra, le fogsz esni! Ha egy gyerek a mászóka szélén ugrál, aggódom, hogy le fog esni.
Nézd, eddig mehetsz...

Kérjél tőle bocsánatot! Nézd, Palkó szomorú, mert megütötted. Tudunk neki segíteni szerinted?
Keresel neki valami játékot, vagy szerinted a simogatásnak örülne?

Miért nem figyelsz? Valami más nagyon érdekes most neked.

Ne félj, nem lesz semmi baj! Nem mindig könnyű megsimogatni egy állatot,
félelmetes lehet közel menni hozzá.
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 A Bagi Arany János Általános Iskola október 
19-én tartotta a hagyományos szüreti felvonulását és 
bálját. Nagyon büszkék vagyunk tanítványainkra, akik 
- az osztályfőnökükkel, Paltán Bernadett tanárnővel - 
már hetekkel ezelőtt lelkesen készültek a szüretire. Örö-
münkre szolgált, hogy idén is csatlakoztak volt tanít-
ványaink és szülők is a felvonuláshoz. 
 Köszönjük Tóth J. Miklós atyának, hogy meg-
szentelte a bort és a kenyeret, és megáldotta a felvonulá-
son résztvevőket. Megfogadtuk a tanácsát, igyekeztünk 
a jókedvünket sok helyre elvinni. A szenteléshez az elő-
készületekben nyújtott segítségét köszönjük Tóth Ti-
borné Margit néninek.
 Köszönjük Bag Nagyközség Önkormányza-
tának, hogy támogatták a lovaskocsis felvonulást.
 Köszönjük Bag Polgárőrség Egyesületének, 
hogy biztosították számunkra a helyszíneket.
 Köszönjük Katona Hargitának, a művelődési 
ház igazgatójának, hogy biztosította a próbák és a ren-
dezvény számára a helyszínt.
 Köszönjük a Muharay Népi Együttesnek a ka-
pott népviseletet.
 Köszönjük Katonáné Hegedűs Csillának, hogy 
koreografálta és betanította a táncot.
 Köszönjük a Galga Express Bandnek a talpalá-
valót és a jó hangulatot.
 Köszönjük Gábor Antalnak a bor felajánlását a 
szenteléshez és a kínáláshoz.
 Köszönjük Dócza Imréné Editnek a saját kézzel 
készített, frissen sült kenyeret.
 Köszönjük a szülőknek a rengeteg segítségét 
(díszítés, büfé, süteménysütés, kínálás, csatlakozás a 
felvonuláshoz stb).
 Köszönöm a kollégáimnak az előkészületek-
ben, a szervezésben és a rendezvényen nyújtott nem 
kevés munkáját.
 Hálásan köszönjük mindenkinek a segítségét, 
aki hozzájárult a rendezvény sikeréhez. 
 A hosszú felsorolásból is látszik, a rendezvény 
nagy sikere egy hatalmas összefogás eredménye. A fo-
tókat Szilágyi Andrea készítette.

Kustra Éva ig.

ŐRIZZÜK
EMLÉKÉT

Tisztelettel és szeretettel emlé-
keztünk meg Fodor Mihály - 
iskolánk egykori igazgatója - 
halálának 15. évfordulójáról.

Szellemi örökségét, melyet ránk hagyott, még ma is so-
kan őrizzük, és próbáljuk továbbadni. 
 Bízunk benne, hogy a síron túl is megelége-
déssel tölti el, hogy sokan, akik az iskolában vagy az is-
koláért dolgoznak, teljes szívvel teszik azt.
 Hiszünk a még szebb jövőben! 

EMLÉKTÚRA A PETŐFI-FORRÁSHOZ

 Hagyományainkhoz híven, október 26-án 
Arany János túrát szerveztünk a Pető-forráshoz. Szép 
őszi időben, jó társaságban, egy kellemes délelőttöt 
töltöttünk együtt.

 A Bonifác Alapítvány és a Szülői Összefogás 
Szülőfalunkért közösség nyáron indított Zöldebb iskolát! 
akciójának köszönhetően az adományokból fákat és 
sövénynek való tujákat vásárolt az alapítványunk. 
 Október egyik hétvégéjén egy lelkes férakból 
álló csapat azon dolgozott, hogy előkészítsék a terepet, 
ahova elültették a növényeket. 
 Nagyon köszönjük az adományozóknak a tá-
mogatását, hogy segítették a terveink megvalósulását. 
Nem lehetünk elég hálásak az alapítvány és a szülők 
áldozatos munkájáért a gyermekekért és az iskoláért.

ZÖLDEBB ISKOLÁT!

SZÜRETELŐKNEK BÁLJA
KEZDŐDIK ÚJRA

SPORT

Bagi TC '96
 Véget ért a 2024/2025 évi szezon első évada 
csapataink számára. 
 Ahogy korábban már beszámoltunk róla, ez a 
fél év sok újdonságot hozott a bagi sportegyesület éle-
tébe. Legtöbb csapatunk új edzővel kezdte meg ősszel a 
megmérettetéseket, és sok új játékos is pályára léphetett 
Bag színeiben. Bár nem hozott osztatlan sikert ifjúsági 
és felnőtt csapataink életébe ez a szezon, de voltak szép 
pillanatok, és jól kiérdemelt győzelmek. 
 Az utánpótlás gyermek csapatai a budapesti 
REAC pályán megrendezésre kerülő Bozsik Program 
tornáin nagyon szépen szerepeltek idén 9 alkalommal. 
Sorra nyerték a meccseket, oklevelekkel és érmekkel 
tértek haza, sokszor nem csak veretlenül, hanem még 
gólt sem kaptak az egész napos torna során. Büszkék 
vagyunk a nálunk nevelkedő atalokra, és az őket tá-
mogató, minden helyzetben helytálló szülőkre.
 A korán beköszöntő hideg időjárásra való te-
kintettel megkezdték gyermek csapataink a bagi sport-
csarnokban a téli edzéseket, az újonnan csatlakozni 
vágyó gyermekeket keddi és csütörtöki napokon 16:30-
ra várjuk ide próbaedzésre.

Bagi TC '96

 Nagyon szépen köszönjük a szülőknek, tanít-
ványainknak és kollégáinknak, hogy elfogadták a meg-
hívást és ilyen nagy létszámban részt vettek a túrán. 
Köszönjük Horváthné Maczkó Katalinnak a szervezést, 
Begidsán Ottónak és Horváth Gergőnek a fotókat.

Bíró: Patai Erik • Bíróné: Lakatos Molli • Kocsmáros: Hrúz Bálint 
Kocsmárosné: Katona Júlia • Kisbíró: Márkos Koppány

Nyitótáncot táncoltak: Angyal Márton - Pap Zsófia, Bartók Kristóf - 
Katona Veronika, Beri Gyula - Varga Mira, Filó Zoltán - Abonyi 
Kinga, Katona Lóránt - Katona Júlia, Katona Milán - Remenár Nóra, 
Lakatos Viola - Csonka Viktória, Macsala Balázs - Szilva Dominika, 
Petrovics Zsolt - Balázs Boglárka, Roskó Bence - Fűlőp Kitti
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 Október 13-án 18 órai kezdettel került bemu-
tatásra a Tóth Tamás által írt és rendezett bűnügyi 
komédia a Dózsa György Művelődési Ház és Könyv-
tárban.
 A Bagon élő rendező a kiskunfélegyházi ren-
dőrkapitányság bűnmegelőzési osztályának felkéré-
sére írta a darabot 2017-ben, azzal a céllal, hogy vidám, 
szórakoztató formában hívják fel a gyelmet az idősek 
ellen elkövetett csalásokra és azok megelőzésének le-
hetőségeire.
 A Dózsa György Művelődési Ház és Könyvtár 
gondozásában második alkalommal színre vitt darab-
ban helyi lakosok játszottak, sokuknak ez volt az első 
színházi szereplése. A Szinkron Nyugdíjas Egyesület 
tagjait amatőr és pro színjátszók egészítették ki, akik 
idejüket és energiájukat nem sajnálva jártak hónapokig 
próbákra, hogy minél jobban sikerüljön a karakterek 
megformálása és a valóság illúziójának megteremtése a 
színpadon.
 A bűnügyi komédia három jelenetében a csalók 
által leggyakrabban használt módszereket, szórakozta-
tó, vicces formában dolgozta fel és vitte színpadra az 
író-rendező.
 Az első jelenetben egy unokázós csaló vett cél-
ba egy védtelen egyedül élő nagymamát, ám az állan-
dóan Columbo lmeket néző asszony túljárt a lelkiis-
meretes szélhámos eszén. A második részben szintén 
egy egyedül élő nyugdíjashoz csengettek be a atal sim-
lisek, rosszullétre hivatkozva. A jóhiszemű, segítőkész 
idős hölgy könnyen vált a csalók áldozatává. Az utolsó, 
sokszereplős, mozgalmas jelenetben egy termékbemu-
tatós átverés kulisszatitkaiba nyerhettünk bepillantást. 
Az üzletasszonyt és társát, Dr. Asztalost három szemfü-
les, árubemutatókon rendszeresen résztvevő és vásárló 
hölgy az igazságszérum megitatásával leplezte le. A né-
zők természetesen tanácsokat is kaptak arra vonatko-
zóan, hogyan kerüljék el a hasonló helyzeteket, hogy ne 
váljanak áldozattá!

NAGYI-ÜGYEK

 Az előadás végén Katona Hargita intézmény-
vezető köszönte meg a rendezőnek és a szereplőknek a 
lelkiismeretes, kitartó munkát és elmondta, hogy ez a 
darab sokrétű feladatot látott el, hiszen a szórakozta-
táson felül jelentős közösségformáló hatása is volt. Re-
méljük, ennek a munkának lesz még folytatása, mert 
úgy látszik, szép számban akadnak olyanok, akik szíve-
sen szerepelnek, és a közönség is örömmel és nagy ér-
deklődéssel fogadja a színházat. 

Bencze Izabella

 Ha ősz, akkor a falevelek színessé válnak. Itt a 
betakarítás ideje, leszedjük a nyár utolsó gyümölcseit, 
befőzzük és elrakjuk. A legelőn tartott állatokat elkez-
dik behajtani a hideg elől. A nap is egyre bágyadtabb 
lesz. Természet és ember egyaránt a télre készülődik.
 A Dózsa György Művelődési Ház és a Szülői 
Összefogás Szülőfalunkért közösség összefogásával 
október végén ismét megtartottuk a Tök jó délután 
elnevezésű programunkat, ami a tökfaragásról és a tö-
kös sütik versenyéről szólt.
 A tökfaragás Magyarországon régi hagyo-
mány. Olyannyira régi, hogy az első erről szóló történet 
egészen Salamon, Árpád-házi királyunk idejére nyúlik 
vissza. Ma már a kisebb településeken sem feltétlenül 
ismerik a régiek szokásait és hiedelmeit, de a legidőseb-
bek még emlékeznek gyermekkorukból.
„Gyermekkoromban azzal szórakoztunk a hosszú őszi 
estéken, hogy a jókora tököket kivájtuk, szemet, szájat 
vágtunk rá, és társaink rémületére este égő gyertyát 
állítottunk belé.” 
De miről is szólt nálunk Bagon ez a program?
 Lelkes családok, baráti közösségek faragták az 
érdekesebbnél érdekesebb formákat, díszeket a tökök-
be. Miután elkészültek a faragással, a sötétedés beálltá-
val kigyúltak a mécsesek a kifaragott tökökben. A több 
mint 30 lámpából idén is csak egy lámpást díjaztunk a 
résztvevők szavazatai alapján.

TÖK JÓ VOLT
EZ A DÉLUTÁN!
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Gratulálunk Boros Anna családjának, mert 2024 őszén 
az ő lámpásuk kapta a legtöbb elismerést. 
 A faragás mellett lehetőség nyílt arra, hogy lel-
kes süteménykészítő hölgyek és urak megmutassák sü-
tési képességüket, kreativitásukat. A zsűri tagjai Pintér 
Alexandra, Katona Lászlóné Erzsike és Tóth László 
többször is végigkóstolták az édes alkotásokat. Egy 
cseppet sem volt könnyű dolguk, mert a nom tökös sü-
tik közül nehéz volt kiválasztani a legjobbat. Az értéke-
lésnél az ízvilág, állag mellett fontos szerepet játszott a 
külalak is.
Az idei év legjobb tökös sütijét Barabás Sándor ké-
szítette. Szívből gratulálunk neki!
Az eredményhirdetés után minden jelenlévő izgatottan 
várta, hogy megízleljék a süti különlegességeket.
 Hálás szívvel köszönjük mindenkinek, aki 

részt vett programunkon és je-
lenlétével támogatta ezt a csa-
ládias rendezvényt. 

Szülői Összefogás
Szülőfalunkért

BAGI HÍRLAP l 2024. NOVEMBER - DECEMBER BAGI HÍRLAP l 2024. NOVEMBER - DECEMBER
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val kigyúltak a mécsesek a kifaragott tökökben. A több 
mint 30 lámpából idén is csak egy lámpást díjaztunk a 
résztvevők szavazatai alapján.

TÖK JÓ VOLT
EZ A DÉLUTÁN!
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Gratulálunk Boros Anna családjának, mert 2024 őszén 
az ő lámpásuk kapta a legtöbb elismerést. 
 A faragás mellett lehetőség nyílt arra, hogy lel-
kes süteménykészítő hölgyek és urak megmutassák sü-
tési képességüket, kreativitásukat. A zsűri tagjai Pintér 
Alexandra, Katona Lászlóné Erzsike és Tóth László 
többször is végigkóstolták az édes alkotásokat. Egy 
cseppet sem volt könnyű dolguk, mert a nom tökös sü-
tik közül nehéz volt kiválasztani a legjobbat. Az értéke-
lésnél az ízvilág, állag mellett fontos szerepet játszott a 
külalak is.
Az idei év legjobb tökös sütijét Barabás Sándor ké-
szítette. Szívből gratulálunk neki!
Az eredményhirdetés után minden jelenlévő izgatottan 
várta, hogy megízleljék a süti különlegességeket.
 Hálás szívvel köszönjük mindenkinek, aki 

részt vett programunkon és je-
lenlétével támogatta ezt a csa-
ládias rendezvényt. 

Szülői Összefogás
Szülőfalunkért
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 A bagi Dózsa György Művelődési Ház színház-
termében 2024. október 4-13-ig volt látható Balázs István, 
az ácsmester címmel Balázs Gusztáv kiállítása, aminek a 
megnyitóján nyolcvanan vettek részt. A képeket 1999 óta 
több alkalommal láthatta a közönség, városokban és falun, 
az ácsmester (és a fotós) szülőfalujában azonban teljesen 
más volt a hangulat. Zsibongott a színházterem! A tekinte-
tek hol a képekre, hol egymásra szegeződtek: - Emlékszel 
még erre az építkezésre? - Hol lehet ez a ház? - Megismered 
ki van a képen? - Arról a házról nincs fotó, amelyikben én 
lakom? – kérdezgették egymást és a szerzőt közel két órán 
át.
 A kiállítás rendezése előtti hét izgalommal kezdő-
dött a szerző számára: Vajon emlékeznek-e még Balázs Ist-
vánra, az ácsmesterre a bagiak? Harminc éve halt meg, a 
képek az 1970-es és az 1980-es években készültek. Az aggó-
dás alaptalannak bizonyult, a látogatók túlnyomó része is-
merte őt, a kiállított negyven fotó visszarepítette a látoga-
tókat a fotográák készítésének korába. Ami pedig igen tá-
voli, mert az ácsmester karján tartott dédunokákból ketten 
már betöltötték ötvenedik évüket.
 A képek bagi bemutatásának ötlete a művelődési 
házban született. Katona Hargita, az intézmény igazgatója 
felidézte, hogy tavasszal volt itt egy programsorozat, me-
lyet az Országos Levéltár egyik munkatársa tartott Örö-
kítsd meg a jelent a jövőnek címmel. Az előadások témája a 
fotózás volt. Miért fontosak a képi források? Miről tanús-
kodik egy fotó az utókor számára? Mit árulnak el ezek a fo-
tók elődjeinkről? Mit és hogyan érdemes megörökíteni 
napjainkban? Miként lehet tárolni, rendszerezni, megőriz-
ni egy-egy településnek a saját képi forrásait? Ilyen és 
ehhez hasonló kérdésekre keresték akkor a választ. Az elő-
adást követő beszélgetéseink vezettek odáig, mondta Ka-
tona Hargita, hogy a kiállítás megvalósulhatott a művelő-
dési házban. Reméli, hogy ez csak a kezdet, és még lesz 
közös utunk, feladatunk. 
 A helyi értékeinkre hangolódást Deméné Farkas 
Margit éneke, Galambos Mihály és Könczöl Vilmos citera-
játéka segítette elő. A kiállítást - személyes élményeit is fel-
idézve - Balázs Andrea tanárnő nyitotta meg.
 „Balázs Gusztáv, a bátyám jegyzi ezeket a fotográ-
ákat. Számomra már tinédzserként is nyilvánvaló volt, 
hogy ha ő készít valamiről fényképet, az nem lesz átlagos. 

Abban mélység, érzelem és történet van. Nemcsak egysze-
rűen megörökítette a látványt, hanem érzelmekkel is és 
élettel is megtöltötte a képet.
 Sokat álldogáltam mellette atalként a pincében 
(ez volt a sötétkamránk) és ámultam, ahogy egyszer csak 
előtűnt egy történet vagy egy megragadott pillanat a fotó-
papíron. Ezek a képek azonban többszörösen különlege-
sek. Nagyapánkról készültek, aki nekem kicsikét mindig is 
valami szuper ügyes ember volt, aki a magas tetőkön dol-
gozik és sosem esik le. Szédítő volt nézni őt munka közben. 
Nagyapánk rengeteg tetőt készített munkás évei során. Az 
itt szereplő képeken nyilván ezeknek csak a töredéke lát-
ható, érdekesség azonban, hogy amíg a falut, az utcákat 
járva a tetők fedéssel kiegészített képét láthatjuk, itt erőtel-
jes hangsúlyt kap a tető szerkezete, ami az ácsmunka lé-
nyege. Olyan ez, mint az emberi csontváz. Ha valami nincs 
a helyén, összedől az egész, holott nem tolakodik a sze-
münk elé. Nagyapánk emlékei szerint számára a torony-
építés volt a szakma és a mesterség csúcsa. A bagi templom 
tornya is az ő keze munkáját dicséri. A torony szerkezetét a 
második világháború pusztítása után emlékezetből ter-
vezte újjá, majd a faanyagot is személyesen választotta ki a 
megalkotásához. A részleteket a földön készítette el, farag-
ta ki gondosan ügyelve a milliméterekre is, hogy a magas-
ban összeszerelve minden alkatrész tökéletesen pasz-
szoljon. A keresztet is saját kezével állította a helyére.
 Szeretnék még beszélni pár szót a képeken látható 
emberekről is. Ahogy rájuk nézek, mindig az a megnyug-
tató érzés fog el, hogy ők valóban méltó életet élhettek. Sze-
rették a munkájukat és igyekeztek tökéletesre is fejleszteni. 
Nem a reménytelenség, hanem az eltökélt céltudat sugár-
zik az arcukról. Tudták és hitték, hogy feladatuk van itt a 
földön és célja van az életüknek. A kiállítás képei több 
szempontból is jó tanító mesterek. Egyrészt tanítanak arról 
a kitartó munkáról, ami az alkotáshoz szükséges. Arról a 
fáradhatatlanságról, amelynek nyomán maradandó érté-
kek születnek és a hitről, hogy tehetségünk kamatoztatása 
kedves fogadtatásra talál majd. De tanúskodnak a képek 
arról is, milyen úgy megragadni a valóságot, hogy az évti-
zedek múlva is oda rögzítsen gondolatban a történtek 
helyszínére, átérezve a pillanatot.”

TANÉVNYITÓ  SZENTMISE
Szeptember 1-jén a nyári szünidőt megköszönve, hálát 
adva kértük a jó Isten áldását, hogy jól tudjuk kamatoztatni 
képességeinket. A Szentlelket hívtuk segítségül, a bölcses-
ség Lelkét, hogy állva tudjunk maradni a mindennapok 
kihívásaiban. A szentmisében Miklós atya megáldotta a 
gyermekek iskolatáskáit és tanszereit is.
„Veni Sancte Spiritus!” - „Jöjj, Szentlélek Úristen!”

KISBOLDOGASSZONY  ÜNNEPE
Szeptember 8. Szűz Mária születése. Ezen a napon ha-
talmas közbenjárónk született, aki közbenjár értünk Szent 
Fiánál. A Boldogságos Szűz Mária születésének ünnepén a 
Máriás lányok a kis Máriát jelképező kisbabát hoztak ün-
nepélyesen bevonulva, majd helyeztek el a bölcsőben. 
„Áldott légy Mária, próféták jóslata, üdvösségünk hajnala.”

RÓZSAFÜZÉR  HÓNAPJA
Októberben rózsafüzért imádkozunk, Máriával járunk az 
úton, miközben Jézust szemléljük. Hétfőn és szombaton 
örvendezünk Jézus születésén, csütörtökön a világosság 
rózsafüzérén keresztül részt veszünk Jézus életének leg-
fontosabb eseményein, kedden és pénteken osztozunk a 
Szűz Anya fájdalmában, ahogy végig kíséri Szent Fiát a fáj-
dalmak útján, egészen a keresztig. Szerdán és vasárnap di-
csőségesen felragyog a feltámadás fénye, majd a Szent 
Szűz is felvéttetik ebbe a dicsőségbe.
„Rózsafüzér Királynője, könyörögj érettünk!”

TERMÉNYÁLDÁS
Október 6-án ünnepélyes szentmisében adtunk hálát a jó 
Istennek a kapott terményekért, a Gondviselő jóságáért, 
hogy a föld megtermette gyümölcsét.
„Mennyei Atyánk! Köszönjük Neked a föld termékenységét és az 
áldást, amit ránk bocsátasz!”

MAGYAROK  NAGYASSZONYA
Október 8-án Máriát, mint a Magyarok Nagyasszonyát, 
Magyarország Főpátrónáját ünnepeljük. Szent István ki-
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rály halála előtt Máriának ajánlotta a Szent Koronát, ezzel a 
Szűz Anya oltalmát kérte hazánkra. Mi magyarok mindig 
is éreztük a Szent Szűz különös oltalmát, védelmét.
„Boldogasszony Anyánk, égi nagy pátrónánk, Nagy ínségben 
lévén, így szólít meg hazánk: Magyarországról, édes hazánkról, 
Ne feledkezzél meg szegény magyarokról!”

JUBILEUMI  SZENTMISE
Október 13-án ünnepeltük a bagi templom felszentelé-
sének 250. évfordulóját. Negyed évezreddel ezelőtt a ba-
giak nagy összefogással, áldozatok árán felépítették ezt a 
templomot. Közös felelősségünk, hogy vigyázzunk erre az 
Istennek szentelt épületre, tartsuk tiszteletben elődeink 
áldozatait, és hozzátéve a mi áldozatainkat, viseljünk gon-
dot rá. Ezt szem előtt tartva készültünk erre a szép ünnep-
re, elsősorban lelkileg, hitünkben megerősödve a közösen 
végzett imádságok által: rózsafüzér, szentségimádás, ki-
lenced, lelkileg megtisztulva a szentgyónás által.  Igyekez-
tünk erre az alkalomra a templomot és környezetét is 
szebbé tenni. Közös összefogással elkészült a sekrestye, az 
előkészítő helyiség, a vizes blokk felújítása is. Miklós atya 
külön B - A - G misét írt erre az alkalomra és az orgona is fel 
lett hangolva. Ennyi készület után mindenki nagy izga-
lommal és várakozással indult a szentmisére, hiszen az ün-
nep ajándékot is tartogatott: bagi Madonna öltöztetős 
kegyszobrot, amely ezen a szentmisén lett megáldva.
 A szentmisét bemutatta és ünnepi homíliát 
mondott Főtisztelendő Vaslabán Csaba plébános atya. A 
mise után körmeneten vettünk részt. Közösen elénekeltük 
a Te Deumot, hálát adva a szép ünnepért, a kapott ke-
gyelmekért. Zárásként a templomkertben agapé várta az 
ünneplőket.
„Téged Isten dícsérünk, … Téged Úrnak ismérünk… Szent 
vagy, szent vagy, Erősséges szent Isten vagy! Mindennap 
dicsérünk Téged, Szent nevedet áldja néped.”

Hornyák Péterné katolikus hittanár

EGYHÁZKÖZSÉGI  ESEMÉNYEK  SZEPTEMBER, OKTÓBER  HÓNAPBAN

BALÁZS ISTVÁN,
AZ ÁCSMESTER
Balázs Gusztáv fotókiállítása

 A szerző ezúton mond köszönetet édesapjának, 
aki tizenéves korától tanította fényképezni, laborálni és 
mindmáig új témákat is javasol, a kiállítások megvalósí-
tásában majdnem harminc éve segítő feleségének, Balázs-
né Győri Máriának és sógorának, Győri Istvánnak, aki 
ezermesteri ügyességgel pakolja fel, s rendezi hol katonás 
sorba, hol találékony rendbe a képeket.
 A Bag Szülőfalumért Alapítvány ugyancsak ta-
vasszal meghirdetett egy pályázatot, amire bagi szerzők új 

eredményeket felmutató, bármely tudományterület köré-
ben készített, bagi vonatkozású, 2020. január elseje után 
magyar nyelven elkészített munkával pályázhattak. A ki-
írás szerint a pályázat eredményét a kiállítás megnyitóján 
hirdették volna ki. Mivel a megadott határidőre nem ér-
kezett be pályázat, eredményt sem lehetett hirdetni.

Az írás megjelent Balázs Gusztáv Facebook oldalán.
(www.facebook.com/gusztav.balazs.1238)
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 A bagi Dózsa György Művelődési Ház színház-
termében 2024. október 4-13-ig volt látható Balázs István, 
az ácsmester címmel Balázs Gusztáv kiállítása, aminek a 
megnyitóján nyolcvanan vettek részt. A képeket 1999 óta 
több alkalommal láthatta a közönség, városokban és falun, 
az ácsmester (és a fotós) szülőfalujában azonban teljesen 
más volt a hangulat. Zsibongott a színházterem! A tekinte-
tek hol a képekre, hol egymásra szegeződtek: - Emlékszel 
még erre az építkezésre? - Hol lehet ez a ház? - Megismered 
ki van a képen? - Arról a házról nincs fotó, amelyikben én 
lakom? – kérdezgették egymást és a szerzőt közel két órán 
át.
 A kiállítás rendezése előtti hét izgalommal kezdő-
dött a szerző számára: Vajon emlékeznek-e még Balázs Ist-
vánra, az ácsmesterre a bagiak? Harminc éve halt meg, a 
képek az 1970-es és az 1980-es években készültek. Az aggó-
dás alaptalannak bizonyult, a látogatók túlnyomó része is-
merte őt, a kiállított negyven fotó visszarepítette a látoga-
tókat a fotográák készítésének korába. Ami pedig igen tá-
voli, mert az ácsmester karján tartott dédunokákból ketten 
már betöltötték ötvenedik évüket.
 A képek bagi bemutatásának ötlete a művelődési 
házban született. Katona Hargita, az intézmény igazgatója 
felidézte, hogy tavasszal volt itt egy programsorozat, me-
lyet az Országos Levéltár egyik munkatársa tartott Örö-
kítsd meg a jelent a jövőnek címmel. Az előadások témája a 
fotózás volt. Miért fontosak a képi források? Miről tanús-
kodik egy fotó az utókor számára? Mit árulnak el ezek a fo-
tók elődjeinkről? Mit és hogyan érdemes megörökíteni 
napjainkban? Miként lehet tárolni, rendszerezni, megőriz-
ni egy-egy településnek a saját képi forrásait? Ilyen és 
ehhez hasonló kérdésekre keresték akkor a választ. Az elő-
adást követő beszélgetéseink vezettek odáig, mondta Ka-
tona Hargita, hogy a kiállítás megvalósulhatott a művelő-
dési házban. Reméli, hogy ez csak a kezdet, és még lesz 
közös utunk, feladatunk. 
 A helyi értékeinkre hangolódást Deméné Farkas 
Margit éneke, Galambos Mihály és Könczöl Vilmos citera-
játéka segítette elő. A kiállítást - személyes élményeit is fel-
idézve - Balázs Andrea tanárnő nyitotta meg.
 „Balázs Gusztáv, a bátyám jegyzi ezeket a fotográ-
ákat. Számomra már tinédzserként is nyilvánvaló volt, 
hogy ha ő készít valamiről fényképet, az nem lesz átlagos. 

Abban mélység, érzelem és történet van. Nemcsak egysze-
rűen megörökítette a látványt, hanem érzelmekkel is és 
élettel is megtöltötte a képet.
 Sokat álldogáltam mellette atalként a pincében 
(ez volt a sötétkamránk) és ámultam, ahogy egyszer csak 
előtűnt egy történet vagy egy megragadott pillanat a fotó-
papíron. Ezek a képek azonban többszörösen különlege-
sek. Nagyapánkról készültek, aki nekem kicsikét mindig is 
valami szuper ügyes ember volt, aki a magas tetőkön dol-
gozik és sosem esik le. Szédítő volt nézni őt munka közben. 
Nagyapánk rengeteg tetőt készített munkás évei során. Az 
itt szereplő képeken nyilván ezeknek csak a töredéke lát-
ható, érdekesség azonban, hogy amíg a falut, az utcákat 
járva a tetők fedéssel kiegészített képét láthatjuk, itt erőtel-
jes hangsúlyt kap a tető szerkezete, ami az ácsmunka lé-
nyege. Olyan ez, mint az emberi csontváz. Ha valami nincs 
a helyén, összedől az egész, holott nem tolakodik a sze-
münk elé. Nagyapánk emlékei szerint számára a torony-
építés volt a szakma és a mesterség csúcsa. A bagi templom 
tornya is az ő keze munkáját dicséri. A torony szerkezetét a 
második világháború pusztítása után emlékezetből ter-
vezte újjá, majd a faanyagot is személyesen választotta ki a 
megalkotásához. A részleteket a földön készítette el, farag-
ta ki gondosan ügyelve a milliméterekre is, hogy a magas-
ban összeszerelve minden alkatrész tökéletesen pasz-
szoljon. A keresztet is saját kezével állította a helyére.
 Szeretnék még beszélni pár szót a képeken látható 
emberekről is. Ahogy rájuk nézek, mindig az a megnyug-
tató érzés fog el, hogy ők valóban méltó életet élhettek. Sze-
rették a munkájukat és igyekeztek tökéletesre is fejleszteni. 
Nem a reménytelenség, hanem az eltökélt céltudat sugár-
zik az arcukról. Tudták és hitték, hogy feladatuk van itt a 
földön és célja van az életüknek. A kiállítás képei több 
szempontból is jó tanító mesterek. Egyrészt tanítanak arról 
a kitartó munkáról, ami az alkotáshoz szükséges. Arról a 
fáradhatatlanságról, amelynek nyomán maradandó érté-
kek születnek és a hitről, hogy tehetségünk kamatoztatása 
kedves fogadtatásra talál majd. De tanúskodnak a képek 
arról is, milyen úgy megragadni a valóságot, hogy az évti-
zedek múlva is oda rögzítsen gondolatban a történtek 
helyszínére, átérezve a pillanatot.”

TANÉVNYITÓ  SZENTMISE
Szeptember 1-jén a nyári szünidőt megköszönve, hálát 
adva kértük a jó Isten áldását, hogy jól tudjuk kamatoztatni 
képességeinket. A Szentlelket hívtuk segítségül, a bölcses-
ség Lelkét, hogy állva tudjunk maradni a mindennapok 
kihívásaiban. A szentmisében Miklós atya megáldotta a 
gyermekek iskolatáskáit és tanszereit is.
„Veni Sancte Spiritus!” - „Jöjj, Szentlélek Úristen!”

KISBOLDOGASSZONY  ÜNNEPE
Szeptember 8. Szűz Mária születése. Ezen a napon ha-
talmas közbenjárónk született, aki közbenjár értünk Szent 
Fiánál. A Boldogságos Szűz Mária születésének ünnepén a 
Máriás lányok a kis Máriát jelképező kisbabát hoztak ün-
nepélyesen bevonulva, majd helyeztek el a bölcsőben. 
„Áldott légy Mária, próféták jóslata, üdvösségünk hajnala.”

RÓZSAFÜZÉR  HÓNAPJA
Októberben rózsafüzért imádkozunk, Máriával járunk az 
úton, miközben Jézust szemléljük. Hétfőn és szombaton 
örvendezünk Jézus születésén, csütörtökön a világosság 
rózsafüzérén keresztül részt veszünk Jézus életének leg-
fontosabb eseményein, kedden és pénteken osztozunk a 
Szűz Anya fájdalmában, ahogy végig kíséri Szent Fiát a fáj-
dalmak útján, egészen a keresztig. Szerdán és vasárnap di-
csőségesen felragyog a feltámadás fénye, majd a Szent 
Szűz is felvéttetik ebbe a dicsőségbe.
„Rózsafüzér Királynője, könyörögj érettünk!”

TERMÉNYÁLDÁS
Október 6-án ünnepélyes szentmisében adtunk hálát a jó 
Istennek a kapott terményekért, a Gondviselő jóságáért, 
hogy a föld megtermette gyümölcsét.
„Mennyei Atyánk! Köszönjük Neked a föld termékenységét és az 
áldást, amit ránk bocsátasz!”

MAGYAROK  NAGYASSZONYA
Október 8-án Máriát, mint a Magyarok Nagyasszonyát, 
Magyarország Főpátrónáját ünnepeljük. Szent István ki-
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rály halála előtt Máriának ajánlotta a Szent Koronát, ezzel a 
Szűz Anya oltalmát kérte hazánkra. Mi magyarok mindig 
is éreztük a Szent Szűz különös oltalmát, védelmét.
„Boldogasszony Anyánk, égi nagy pátrónánk, Nagy ínségben 
lévén, így szólít meg hazánk: Magyarországról, édes hazánkról, 
Ne feledkezzél meg szegény magyarokról!”

JUBILEUMI  SZENTMISE
Október 13-án ünnepeltük a bagi templom felszentelé-
sének 250. évfordulóját. Negyed évezreddel ezelőtt a ba-
giak nagy összefogással, áldozatok árán felépítették ezt a 
templomot. Közös felelősségünk, hogy vigyázzunk erre az 
Istennek szentelt épületre, tartsuk tiszteletben elődeink 
áldozatait, és hozzátéve a mi áldozatainkat, viseljünk gon-
dot rá. Ezt szem előtt tartva készültünk erre a szép ünnep-
re, elsősorban lelkileg, hitünkben megerősödve a közösen 
végzett imádságok által: rózsafüzér, szentségimádás, ki-
lenced, lelkileg megtisztulva a szentgyónás által.  Igyekez-
tünk erre az alkalomra a templomot és környezetét is 
szebbé tenni. Közös összefogással elkészült a sekrestye, az 
előkészítő helyiség, a vizes blokk felújítása is. Miklós atya 
külön B - A - G misét írt erre az alkalomra és az orgona is fel 
lett hangolva. Ennyi készület után mindenki nagy izga-
lommal és várakozással indult a szentmisére, hiszen az ün-
nep ajándékot is tartogatott: bagi Madonna öltöztetős 
kegyszobrot, amely ezen a szentmisén lett megáldva.
 A szentmisét bemutatta és ünnepi homíliát 
mondott Főtisztelendő Vaslabán Csaba plébános atya. A 
mise után körmeneten vettünk részt. Közösen elénekeltük 
a Te Deumot, hálát adva a szép ünnepért, a kapott ke-
gyelmekért. Zárásként a templomkertben agapé várta az 
ünneplőket.
„Téged Isten dícsérünk, … Téged Úrnak ismérünk… Szent 
vagy, szent vagy, Erősséges szent Isten vagy! Mindennap 
dicsérünk Téged, Szent nevedet áldja néped.”

Hornyák Péterné katolikus hittanár

EGYHÁZKÖZSÉGI  ESEMÉNYEK  SZEPTEMBER, OKTÓBER  HÓNAPBAN

BALÁZS ISTVÁN,
AZ ÁCSMESTER
Balázs Gusztáv fotókiállítása

 A szerző ezúton mond köszönetet édesapjának, 
aki tizenéves korától tanította fényképezni, laborálni és 
mindmáig új témákat is javasol, a kiállítások megvalósí-
tásában majdnem harminc éve segítő feleségének, Balázs-
né Győri Máriának és sógorának, Győri Istvánnak, aki 
ezermesteri ügyességgel pakolja fel, s rendezi hol katonás 
sorba, hol találékony rendbe a képeket.
 A Bag Szülőfalumért Alapítvány ugyancsak ta-
vasszal meghirdetett egy pályázatot, amire bagi szerzők új 

eredményeket felmutató, bármely tudományterület köré-
ben készített, bagi vonatkozású, 2020. január elseje után 
magyar nyelven elkészített munkával pályázhattak. A ki-
írás szerint a pályázat eredményét a kiállítás megnyitóján 
hirdették volna ki. Mivel a megadott határidőre nem ér-
kezett be pályázat, eredményt sem lehetett hirdetni.

Az írás megjelent Balázs Gusztáv Facebook oldalán.
(www.facebook.com/gusztav.balazs.1238)
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Vissza a kezdetekhez! A Bagi Hírlap 20 éves év-
fordulója kapcsán, 2014-ben készült Önnel egy in-
terjú, amelyben részletesen beszélt arról, hogyan jött 
létre az újság 1994-ben. Viszont arról nem olvastam 
sehol, hogy mik voltak azok az apró momentumok az 
életében, amelyek az újságírás felé terelték?
 Háborús gyerek vagyok, hiszen 1942-ben szü-
lettem. Az iskolákat Pesten jártam és ott is érettségiz-
tem. Az olvasás mindig fontos volt számomra. Nem a 
szüleim ösztönöztek, hogy olvassak, hanem magamtól 
támadt a betűéhségem. Írással is korán kezdtem fog-
lalkozni, és ezúton próbáltam megfogalmazni érzései-
met. Már 15 évesen írtam egy novellát, de az inkább 
csak próbálkozás volt. Utána meg a versek bolondí-
tottak meg.
 A munkát 18 éves koromban kezdtem a Tele-
fongyárban. Akkoriban a gyár lapjába rendszeresen ír-
tam cikkeket a Műhely hangja rovatba. Egyrészt a mű-
helybeli problémák, másrészt a hivatalos bürokrácia 
késztetett javító szándékkal az írásra. Bizonyos humo-
ros vénám is volt, és próbáltam vidám oldalról nézni a 
problémákat, igyekeztem javítólag felvetni a dolgokat, 
úgymond, elkívánni a megoldást. Közben különböző 
pályázatokat írtam, volt, hogy nyertem 6000 forintot, és 
abból az Új Magyar Lexikont vettem meg. Szerepeltem 
egyszer Egri János vetélkedőjében is, ahol az utolsó kér-
désem az volt, hogy egy pillanatra felvillantott képen 
jobb cipő vagy bal cipő szerepel. Mit ad Isten, én épp a 
rossz oldalt jelöltem meg. 
 Katonaság alatt egy pályázatra írtam verset Ta-
lálkozás a Sádhuval címmel, ami egy indiai szent em-
berről szólt, és az élet értelmét boncolgatta. Rádióban is 
elhangzott és elismerést is kaptam érte. Íráskészségem 
ekkor kezdett nyílni. A könyvtáram akkoriban 2–3 mé-
teres polcon elfért, ezzel szemben most 3000 kötetem 
van, aminek ez idáig jó, ha a harmadát el tudtam olvas-
ni. Az irodalom szeretete és a gyűjtőszenvedély elural-
kodott rajtam. Néha megállok a könyvespolcom előtt, 
és a szememet legeltetem. Leveszek belőle egyet-egyet, 
beleolvasok, majd másikat veszek elő, tallózom.
Olvas-e még újságot, nyomtatott sajtót?
 Mindenképpen olvasok nyomtatott sajtót, 
persze nem rendszeresen, mert manapság elég drágák a 
lapok. De igyekszem tájékozódni, és a televízió külön-

böző csatornáin is követem a híreket. Korábban sokat 
jártam könyvtárba, de ma már szépirodalmat csak a há-
zi könyvtáramból olvasok. Nincs számítógépem, ez saj-
nos (már) kimaradt az életemből. Viszont nosztalgiából 
nézem a régi lmeket, szeretem az akkori színészek 
játékát.
„A mai digitális korban gyorsan változnak az olvasási 
szokások. A nyomtatott sajtó és könyvek mellett meg-
jelentek az elektronikus tartalmak és az internetes 
hírfogyasztás lehetőségei, amelyek jelentős hatást 
gyakoroltak az olvasási preferenciákra.” Mit gondol, 
kik olvasnak ma nyomtatott újságot? Melyik kor-
osztály?
 Már 82 éves vagyok, ezért kevés atal emberrel 
van közvetlen kapcsolatom, főleg mióta a lábam nem 
engedi a járást, de akiket ismerek, azok már nem újság-
olvasók. A tévé és az internet házhoz hozza a képet és a 
szöveget. Az ember oda kapcsol, ahová akar anélkül, 
hogy elmenne az újságért, amiért még zetni is kell. A 
hírfogyasztásnak egyszerűbb módja a képi megjele-
nítés. A atal korosztály online tájékozódik, egyértel-
műen internetfogyasztók. Ma már csak az idősebb ge-
neráció olvas újságot, illetve azok, akik alaposabban 
akarnak tájékozódni, és több hírforrást is elolvasnak, 
valamint el is gondolkodnak az olvasottakon.
Ahogy Ön is mondta, a atalabb generációk számára 
fontos, hogy könnyen hozzáférjenek az olvasmá-
nyokhoz, és a digitális formátumokat részesítik 
előnyben. Ebből kiindulva, Ön szerint szükséges még 
a nyomtatott sajtó? Országosan, illetve helyi szinten?
 Be kell látni, hogy mára megváltoztak az olva-
sási szokások. Az az érzésem, hogy a nyomtatott újság-
írás halódik. Viszont egy településen, ahol nincs helyi 
tévé, ott fontos, hogy az emberek valamilyen módon tá-
jékozódjanak a faluban történtekről. Van még az a gene-
ráció, amelyik nem tudja használni, alkalmazni az inter-
net adta lehetőségeket, és őket is ki kell szolgálni a helyi 
hírekkel. Rájuk is gondolni kell, mivel ők is itt élnek 
még közöttünk. Ezért tartom fontosnak, hogy az újság 
részletekbe menően tájékoztassa a lakosokat az önkor-
mányzat, polgármester és képviselők munkájáról, hi-
szen ez alapján tudják az emberek megítélni, hogy ki, 
mit és hogyan dolgozik, és így tudjanak dönteni válasz-
tások alkalmával. Ugyanakkor nagyon fontos az egyes 

intézmények, civil szervezetek, egyesületek munkájá-
ról is hírt adni.
Ha van relevanciája az újságnak, akkor milyen ta-
nácsot adna, hogy megtartsuk a régi olvasókat? Mi-
lyen legyen az az újság, amit szívesen kezébe vesz az 
olvasó, és végig is olvassa?
 Milyen legyen az újság? Az újságnak három 
fontos jellemzője van:
1. Sima hír – ami kell a világban való tájékozódáshoz.
2. Hasznosság – adjon tanácsot például a kerti, házkö-

rüli munkához, ezermesterséghez, egészségmegőr-
zéshez, neveléshez. Igyekezzünk az általános mű-
veltségből szeleteket átadni az olvasóknak. Legyen 
kitekintés az irodalomra, tájékoztassa az arra kíván-
csiakat, hogy mit érdemes elolvasni, miért vegyék 
kézbe ezt vagy azt a könyvet, újságot.

3. Színesség és érdekesség – ami annyit jelent, hogy 
lehetnek benne szellemi fejtörők, kvízek, játékos 
feladatok gyerekeknek és felnőtteknek egyaránt.

KI OLVAS MANAPSÁG

ÚJSÁGOT? 
Nyomtatott sajtó jövője a digitális korban

 Giczi Rudolf 31 éve él Bagon, és mindig is aktív, 
meghatározó szerepet töltött be településünk életében. 
1994 februárjában jelent meg először a Bagi Hírlap, 
melynek alapító főszerkesztője volt. E kerek évforduló 
alkalmából kerestem fel otthonában, hogy beszélges-
sünk arról, mit gondol így 30 év távlatából, milyen sze-
repe és helye van a mai ember életében a nyomtatott 
sajtónak?

Ha valakinek házhoz viszik a hírt, akkor el is fogyaszt-
hatja azt, nem neki kell kutakodnia. Így könnyebben 
megjegyezheti és tanulhat is belőle.
 Azt gondolom, az újságba több önálló írás is el-
kelne, ami igen sok és széles skálán mozogna, hogy mi-
nél többrétű információ eljusson a lakosokhoz. Én a ke-
vesebb fotó híve vagyok. Fontosnak tartom, hogy fog-
lalkozzon a lap a helyi problémákkal, és a megoldásra 
adjon javaslatokat is, ha tud. Hiányolom például a bűn-
ügyi krónikát, ami a mindennapokban többek életében 
elkeserítő tapasztalatokat jelent. A hitélet történéseinek 
is jelentős hírértéke van, és segíthet abban, hogy jobb 
emberré váljunk.
Köszönöm a lehetőséget, öröm volt Önnel beszélni. Jó 
egészséget a további életében, és kívánom, hogy 
mindvégig meg tudja őrizni ezt a szellemi frisses-
ségét!
 Köszönöm a látogatást és a megemlékezést.

Ezúttal olyan könyveket sze-
retnénk a kedves olvasók -
gyelmébe ajánlani, melyek 
szerzői Bagon élnek.

Glázer Tamás és Glázer Szilvia egy különleges pro-
jektet épített fel az elmúlt években. Tamás hobbiból in-
dította el a Tó-retró blogot, melyből aztán megszületett 
egy könyv, s most már a sokadiknál tartanak. 
 Tamás könyvei olvasmányos, pergő stílusban 
mesélik a retró korszak karácsonyait, balatoni nyaralá-
sait, autózási, szórakozási szokásait. A kutatómunka 
alapossága mellett minden oldalról érződik, hogy szer-
zője mekkora szeretettel és kíváncsisággal fordul a téma 
felé. Miközben az olvasó egy kellemes, nosztalgikus 
hangulatba ringathatja magát a gazdagon illusztrált 
könyveket bújva, rengeteg információval is gazdago-
dik. Mi került a fa alá negyven egynéhány éve? Mire 
vágytak az akkori gyerekek és mik voltak a szülők le-
hetőségei? Mi került az ünnepi asztalra? Olcsóbb volt 
régen a karácsonyi bevásárlás? 
 Ha a napfényes Balatonra vágyna inkább va-
laki, választhatja A Balaton legnagyobb rejtélyei-t, 
vagy A mi Riviéránk a 80-as években repíti vissza a 
gyermek vagy ifjúkori nyaralások helyszínére legyen az 
kemping, vállalati üdülő vagy úttörőtábor. A Balatoni 
tábortűzmesék a magyar tenger keletkezésének és le-
gendáinak mesés gyűjteménye, mely elsősorban gyer-
mekeknek szól, de minden Balatont szerető számára 
tartalmas szórakozást ígér. 
 A retró iránti érdeklődés a szerző családjára is 
átragadt. Glázer Szilvia az Így főztünk a 80-as években 
című könyvben elevenítette fel a korszak konyhai mű-
vészetét, annak minden találékonyságával együtt, a kí-
sérletező kedvűeknek pedig receptekkel is szolgál.

 Nincsenek emlékeid a nyolcvanas évekről, 
mert még nagyon kicsi voltál, vagy talán meg sem szü-
lettél? Ennél jobb könyveket nem is választhatnál, hogy 
betekintést nyerj a korszakba! 

Glázer Tamás eddig megjelent könyvei: 
  A mi Riviéránk a 80-as években
 A Balaton legnagyobb rejtélyei
 Így autóztunk a 80-as években
 Így karácsonyoztunk a 80-as években
 Így szórakoztunk a 80-as években

Glázer Szilvia:
 Így főztünk a 80-as években

Glázer Szilvia és Glázer Tamás: 
 Balatoni tábortűzmesék

OLVASNI JÓ!

A könyvek sok más érdekességgel 
együtt megvásárolhatók a Tó-

retró webshopban,
és a többségük természetesen 

kölcsönözhető a bagi 
könyvtárban.
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engedi a járást, de akiket ismerek, azok már nem újság-
olvasók. A tévé és az internet házhoz hozza a képet és a 
szöveget. Az ember oda kapcsol, ahová akar anélkül, 
hogy elmenne az újságért, amiért még zetni is kell. A 
hírfogyasztásnak egyszerűbb módja a képi megjele-
nítés. A atal korosztály online tájékozódik, egyértel-
műen internetfogyasztók. Ma már csak az idősebb ge-
neráció olvas újságot, illetve azok, akik alaposabban 
akarnak tájékozódni, és több hírforrást is elolvasnak, 
valamint el is gondolkodnak az olvasottakon.
Ahogy Ön is mondta, a atalabb generációk számára 
fontos, hogy könnyen hozzáférjenek az olvasmá-
nyokhoz, és a digitális formátumokat részesítik 
előnyben. Ebből kiindulva, Ön szerint szükséges még 
a nyomtatott sajtó? Országosan, illetve helyi szinten?
 Be kell látni, hogy mára megváltoztak az olva-
sási szokások. Az az érzésem, hogy a nyomtatott újság-
írás halódik. Viszont egy településen, ahol nincs helyi 
tévé, ott fontos, hogy az emberek valamilyen módon tá-
jékozódjanak a faluban történtekről. Van még az a gene-
ráció, amelyik nem tudja használni, alkalmazni az inter-
net adta lehetőségeket, és őket is ki kell szolgálni a helyi 
hírekkel. Rájuk is gondolni kell, mivel ők is itt élnek 
még közöttünk. Ezért tartom fontosnak, hogy az újság 
részletekbe menően tájékoztassa a lakosokat az önkor-
mányzat, polgármester és képviselők munkájáról, hi-
szen ez alapján tudják az emberek megítélni, hogy ki, 
mit és hogyan dolgozik, és így tudjanak dönteni válasz-
tások alkalmával. Ugyanakkor nagyon fontos az egyes 

intézmények, civil szervezetek, egyesületek munkájá-
ról is hírt adni.
Ha van relevanciája az újságnak, akkor milyen ta-
nácsot adna, hogy megtartsuk a régi olvasókat? Mi-
lyen legyen az az újság, amit szívesen kezébe vesz az 
olvasó, és végig is olvassa?
 Milyen legyen az újság? Az újságnak három 
fontos jellemzője van:
1. Sima hír – ami kell a világban való tájékozódáshoz.
2. Hasznosság – adjon tanácsot például a kerti, házkö-

rüli munkához, ezermesterséghez, egészségmegőr-
zéshez, neveléshez. Igyekezzünk az általános mű-
veltségből szeleteket átadni az olvasóknak. Legyen 
kitekintés az irodalomra, tájékoztassa az arra kíván-
csiakat, hogy mit érdemes elolvasni, miért vegyék 
kézbe ezt vagy azt a könyvet, újságot.

3. Színesség és érdekesség – ami annyit jelent, hogy 
lehetnek benne szellemi fejtörők, kvízek, játékos 
feladatok gyerekeknek és felnőtteknek egyaránt.

KI OLVAS MANAPSÁG

ÚJSÁGOT? 
Nyomtatott sajtó jövője a digitális korban

 Giczi Rudolf 31 éve él Bagon, és mindig is aktív, 
meghatározó szerepet töltött be településünk életében. 
1994 februárjában jelent meg először a Bagi Hírlap, 
melynek alapító főszerkesztője volt. E kerek évforduló 
alkalmából kerestem fel otthonában, hogy beszélges-
sünk arról, mit gondol így 30 év távlatából, milyen sze-
repe és helye van a mai ember életében a nyomtatott 
sajtónak?

Ha valakinek házhoz viszik a hírt, akkor el is fogyaszt-
hatja azt, nem neki kell kutakodnia. Így könnyebben 
megjegyezheti és tanulhat is belőle.
 Azt gondolom, az újságba több önálló írás is el-
kelne, ami igen sok és széles skálán mozogna, hogy mi-
nél többrétű információ eljusson a lakosokhoz. Én a ke-
vesebb fotó híve vagyok. Fontosnak tartom, hogy fog-
lalkozzon a lap a helyi problémákkal, és a megoldásra 
adjon javaslatokat is, ha tud. Hiányolom például a bűn-
ügyi krónikát, ami a mindennapokban többek életében 
elkeserítő tapasztalatokat jelent. A hitélet történéseinek 
is jelentős hírértéke van, és segíthet abban, hogy jobb 
emberré váljunk.
Köszönöm a lehetőséget, öröm volt Önnel beszélni. Jó 
egészséget a további életében, és kívánom, hogy 
mindvégig meg tudja őrizni ezt a szellemi frisses-
ségét!
 Köszönöm a látogatást és a megemlékezést.

Ezúttal olyan könyveket sze-
retnénk a kedves olvasók -
gyelmébe ajánlani, melyek 
szerzői Bagon élnek.

Glázer Tamás és Glázer Szilvia egy különleges pro-
jektet épített fel az elmúlt években. Tamás hobbiból in-
dította el a Tó-retró blogot, melyből aztán megszületett 
egy könyv, s most már a sokadiknál tartanak. 
 Tamás könyvei olvasmányos, pergő stílusban 
mesélik a retró korszak karácsonyait, balatoni nyaralá-
sait, autózási, szórakozási szokásait. A kutatómunka 
alapossága mellett minden oldalról érződik, hogy szer-
zője mekkora szeretettel és kíváncsisággal fordul a téma 
felé. Miközben az olvasó egy kellemes, nosztalgikus 
hangulatba ringathatja magát a gazdagon illusztrált 
könyveket bújva, rengeteg információval is gazdago-
dik. Mi került a fa alá negyven egynéhány éve? Mire 
vágytak az akkori gyerekek és mik voltak a szülők le-
hetőségei? Mi került az ünnepi asztalra? Olcsóbb volt 
régen a karácsonyi bevásárlás? 
 Ha a napfényes Balatonra vágyna inkább va-
laki, választhatja A Balaton legnagyobb rejtélyei-t, 
vagy A mi Riviéránk a 80-as években repíti vissza a 
gyermek vagy ifjúkori nyaralások helyszínére legyen az 
kemping, vállalati üdülő vagy úttörőtábor. A Balatoni 
tábortűzmesék a magyar tenger keletkezésének és le-
gendáinak mesés gyűjteménye, mely elsősorban gyer-
mekeknek szól, de minden Balatont szerető számára 
tartalmas szórakozást ígér. 
 A retró iránti érdeklődés a szerző családjára is 
átragadt. Glázer Szilvia az Így főztünk a 80-as években 
című könyvben elevenítette fel a korszak konyhai mű-
vészetét, annak minden találékonyságával együtt, a kí-
sérletező kedvűeknek pedig receptekkel is szolgál.

 Nincsenek emlékeid a nyolcvanas évekről, 
mert még nagyon kicsi voltál, vagy talán meg sem szü-
lettél? Ennél jobb könyveket nem is választhatnál, hogy 
betekintést nyerj a korszakba! 

Glázer Tamás eddig megjelent könyvei: 
  A mi Riviéránk a 80-as években
 A Balaton legnagyobb rejtélyei
 Így autóztunk a 80-as években
 Így karácsonyoztunk a 80-as években
 Így szórakoztunk a 80-as években

Glázer Szilvia:
 Így főztünk a 80-as években

Glázer Szilvia és Glázer Tamás: 
 Balatoni tábortűzmesék

OLVASNI JÓ!

A könyvek sok más érdekességgel 
együtt megvásárolhatók a Tó-

retró webshopban,
és a többségük természetesen 

kölcsönözhető a bagi 
könyvtárban.
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Volterné Jamrik Éva
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 Szeptember 7-én meghívást 
kaptunk a Turai Őszirózsa Nyugdíjas 
Klub rendezvényére, ahol énekka-
runkkal is képviseltük egyesületün-
ket. Előadásunk nagy sikert aratott és 
egy igen jó hangulatú délutánt töltöt-
tünk régi barátainkkal. Köszönjük a 
szíves vendéglátást és szeretetet, amit 
kaptunk!
 Szeptember 8-án busszal ki-
rándultunk (pályázati forrásból) a 
Cserhát keleti részén fekvő Mátrave-
rebély - Szentkút Nemzeti Kegyhelyre 
a Kisboldogasszony búcsúra. Ezen a 
ferencesek által vezetett katolikus bú-
csújáró helyen megérkezésünkkor a 
lelkipásztor köszöntő szavai után kö-
zös énekléssel vonultunk a Szentkúti 
Nagyboldogasszony Bazilikába. Ezt 
követően gyónási, miseszándék írási 
lehetőségünk volt, majd részt vettünk 
a szentmisén, az azt követő körmene-
ten. Néhányan a csodálatos időt ki-
használva kirándultak a Szent László-
forráshoz, majd a litániát követően 
lélekben megerősödve indultunk 
haza. 
 Október 10-én vezetőségi 
ülést tartottunk, ahol az önkormány-
zattól 2023.08.01-2024.06.30-ig tartó 
időszakra elnyert pályázati pénz el-
számolását állítottuk össze, illetve a 
következő év pályázatát tárgyaltuk. 
Megbeszéltük továbbá a 2024. novem-
ber 17-i közgyűlés feladatait és a 
nyugdíjas "Galgamenti Szomszé-
dolás" rendezvény előkészületeit.
 Október  13-án  a  Dózsa 
György Művelődési Ház és Könyvtár 
szervezésében, Tóth Tamás rendezé-
sében, az általa írt bűnügyi komédia 
”Nagyi Ügyek” színpadra vitelében, 
többek között az egyesületünk 8 tagja 

valamint az énekkarra is részt vett. A 
téma nagyon is húsbavágó, mert a csa-
lások sajnos elsősorban az időseket 
érinthetik. A próbák alatt a szereplők 
valami újnak voltak részesei. Izgatott-
ság és az előadás végén az öröm, mert 
talán, ha rövid időre is, de sikerült egy 
kis vidámságot adni a nézőknek (a té-
mára való gyelem felkeltés mellett). 
Köszönjük, hogy gondoltak ránk és 
részesei lehettünk ennek a komoly já-
téknak.
 Október 15-én Budapesten a 
Pest Vármegyei Klubok Egyesülete ál-
tal az idősek világnapja alkalmából 
tartott rendezvényen Peredi Tivadar-
né elnök köszöntötte a nyugdíjas szer-
vezetek kerek évfordulós házaspár-
jait. Egyesületünket Karácsondi Sán-
dor és felesége valamint Maschek 
László és felesége képviselte. A meg-
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hitt ünnepség műsorában többek kö-
zött Deméné Farkas Margit is énekelt, 
akit citerán Galambos Mihály és Kön-
czöl Vilmos kísért.
 Októberben az időjárás nem 
volt kegyes az eltervezett szabadtéri 
programjainkhoz. Sajnos ebből csak 
az október 18-i kirándulást tudtuk 
megvalósítani az Ördögárokhoz. Jó 
idő, csodás őszi nap. A résztvevők jó 
hangulatban sétáltak egy pár órát és 
kellemesen elfáradva tértek haza.
 Október 23-a az emlékezés 
napja. Az 1956-os októberi események 
hőseire emlékeztünk és tisztelegtünk 
a falu lakosságával közösen. Az ün-
nepi beszédet, a műsort követően 
egyesületünk is koszorút helyezett el 
az emlékműnél. A hősöket sosem fe-
lejtjük el.

Balázs Lászlóné  és Könczöl Vilmos

Vendégségben Turán „Száll az ének szájról szájra”

Kerek évfordulós házaspárok ünnepsége Budapesten.

Megérkeztünk SzentkútraÚtban az Ördögárokhoz


